
Kronika 

obce Čistá 
 

 

 

 

 

za rok 2021  



2 
 
 

Obec  
Starostou obce byl po celý rok Mgr. Petr Dřínovský, místostarostou Petr Křivka. 

 

Složení Zastupitelstva obce Čistá v roce 2021 

Miroslav Briol 

Mgr. Petr Dřínovský 

Martin Klusoň 

Ladislav Kmošek 

Blanka Kmošková 

Josef Kučera 

Mgr. Pavel Kuře 

Petr Křivka 

Miroslava Lipavská 

Štěpán Maiwald 

Bohumil Pavliš 

Ing. Václav Simon 

Milan Šedivý  

Oldřich Vašina 

Petra Vojáčková 

Zastupitelstvo obce se v daném roce sešlo dvanáctkrát. Některá jednání proběhla z důvodu 

protiepidemických opatření online. 

 

Složení Rady obce Čistá v roce 2021 
Mgr. Petr Dřínovský 

Josef Kučera 

Petr Křivka 

Bohumil Pavliš 

Petra Vojáčková 

Rada obce se v daném roce sešla šestnáctkrát. 
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Složení finančního výboru v roce 2021 
Předseda: Milan Šedivý 

Členové: Ilona Kučerová, Alena Žroutová 

 

Složení kontrolního výboru v roce 2021 
Předseda: Ing. Václav Simon 

Členové: Miroslav Briol, Mgr. Pavel Kuře 

 

Zásadní problémy, které v roce 2021 Zastupitelstvo obce Čistá řešilo 

- příprava odkanalizování obce decentrálním způsobem, tj. systémem monitorovaných 

domácích čistíren odpadních vod – projekční příprava, hydrogeologické posouzení 

podkladních vrstev v obci včetně zasakovacích zkoušek, stanoviska dotčených institucí 

a vodoprávního úřadu 

- výstavba domova pro seniory – dotace Ministerstva financí, zahájení a rozběhnutí 

stavby, problémy se zdražováním a nedostatkem stavebních materiálů 

- zahájení výstavby chodníků v rámci projektu „Bezpečná doprava v obci Čistá“ – v roce 

2021 vybudováno cca 500 m, v roce 2022 plánováno dalších 1500 m 

- projekční příprava akce „Výtlačný a zásobovací vodovodní řad obce Čistá“ – jde o nové 

propojení vrtu s vodojemem 

- pokračování soudního sporu se ZD Dolní Újezd kvůli stavebnímu záměru „Čistá – farma 

pro výkrm drůbeže“ – viz níže 

- kompletní výměna všech lamp veřejného osvětlení (LED světla namísto původních 

sodíkových výbojek) + osazení několika nových svítidel 

- rekonstrukce vybraných sběrných míst pro kontejnery na tříděný odpad, vybudování 

nového sběrného místa na spodním konci obce 

- rozšíření herních prvků v obci – u horního obchodu COOP, u fotbalového hřiště, 

v zahradě mateřské školy, poblíž lokality „za vodou“, výstavba zcela nového 

workoutového hřiště v areálu TJ Sokol a vybudování tzv. „Fit stezky“ s herními prvky 

v extravilánu obce – od cesty Voštice pod studánku pod Novou Vsí 

- výstavba vyhlídky (vyhlídkového chodníku v korunách stromů) u Fajmonovy lípy 

- rekonstrukce parkoviště před obecním úřadem a vybudování nových parkovacích míst 

před obchodem COOP v centru obce – cílem akce bylo zlepšení parkování v centru 

obce 

- rekonstrukce místních komunikací – celková hodnota rekonstrukcí činila více než  

3,5 mil. Kč. 

- rozšíření vodovodní sítě do lokality „za Kutovými“ – viz níže 

- finanční podpora obcím na jižní Moravě, které byly postiženy ničivým tornádem  - viz 

níže 

- budoucí využití bývalého kravína „K3“ a celé okolní lokality  

- nárůst cen za energie a změnu dodavatele elektřiny a plynu  
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- výměnu vrat hasičské zbrojnice a vchodových dveří MŠ 

- rekonstrukci ordinace praktického lékaře, sesterny i čekárny v budově OÚ 

- využití úvěrových prostředků na připravované investiční akce obce 

 

Zaměstnanci Obecního úřadu v Čisté v roce 2021 

Jana Němcová – účetní 

Kristýna Binková – administrativní pracovnice (plný úvazek) 

Oldřich Vašina – správce kulturního domu a pracovník technických služeb (plný úvazek) 

Ilona Rožková – uklízečka budovy OÚ (částečný úvazek) 

Marcela Minářová – uklízečka kulturního domu (částečný úvazek) 

Martin Klusoň – zaměstnanec obce, technických služeb (plný úvazek), ukončení pracovního 

poměru k 31. 5. 2021 

Lukáš Stibůrek – zaměstnanec obce, technických služeb (plný úvazek) 

Miroslav Buben – zaměstnanec obce, technických služeb (plný úvazek), pracovní poměr  

od 7. 7. 2021 

Obec dále zaměstnávala sedm sezónních pracovníků, kteří se starali zejména o údržbu zeleně. 

Tři pracovní místa těchto zaměstnanců byla finančně podpořena úřadem práce, ostatní 

pracovali jako sezónní brigádníci (financováno ze zdrojů obce). 

Stavební a investiční činnost v roce 2021; přehled dalších aktivit 
Výstavba chodníků, I. část (od zastávky „Pod sokolovnou“ po odbočku ke kostelu) 

Vyhlídkový chodník u Fajmonovy lípy 

Oprava čtyř sběrných míst pro kontejnery na tříděný odpad + výstavba jednoho nového; 

pořízení několika sběrných nádob na tříděný odpad 

Rozšíření vodovodní sítě do lokality „za Kutovými“ 

„Fit stezka“ od Voštice po studánku pod Novou Vsí 

Veřejné osvětlení – výměna cca 110 stávajících lamp za LED svítidla a instalace dalších  

cca 50 svítidel na vytipovaných místech 

Oprava místních komunikací 

Rekonstrukce parkoviště před obecním úřadem 

Výstavba nového parkoviště naproti obchodu COOP 

Herní prvky a workoutové hřiště 

Oprava mostku prostranství u studánky pod Novou Vsí 
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Projektová příprava nového výtlačného a zásobovacího vodovodního řadu 

Rekonstrukce křížku poblíž Fajmonovy lípy 

Projektová příprava odkanalizování obce decentrálním systémem MDČOV 

Výsadba „Čistecké aleje“ (od Fajmonovy lípy nad tzv. trojku kravín) 

Výsadby v obecních lesích 

Bydlení pro seniory 

 

Rozpočet obce (k 31. prosinci 2021) 
Příjmy: 41 211 530 Kč 
Výdaje: 43 978 550 Kč 
Rozdíl byl dofinancován ze zdrojů minulých let. 
 

Dotační tituly 
Získané dotace 

Poskytovatel Účel 
Rozpočet po 

změnách 
Čerpání % plnění 

Pardubický kraj Dotace - volby 31.000 31.000 100 

Pardubický kraj 
Kompenzační 

bonus 
212.917,03 212.917,03 100 

Pardubický kraj Dotace na provoz 258.400 258.400 100 

SZIF Dotace – Voštice 90.824 90.824 100 

Úřad práce ČR 
Veřejně prospěšné 

práce 
544.689 544.689 100 

Pardubický kraj  Dotace - JSDH 52.000 52.000 100 

Ministerstvo 

zemědělství 
Dotace - les 13.080 13.080 100 

Ministerstvo 

zemědělství 
Dotace - les 107.090 107.090 100 

Ministerstvo 

zemědělství 
Dotace - les 28.636 28.636 100 

MMR 
Dotace – opravy 

MK 
1.604.820 1.604.820 100 
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Pardubický kraj 
Dotace – Čistecká 

alej 
207.208,87 207.208,87 100 

Pardubický kraj Dotace – POV 110.000 110.000 100 

Pardubický kraj 
Dotace – opravy 

vodovod 
530.000 530.000 100 

MF Dotace - KODUS 10.000.000 10.000.000  100 

SZIF Dotace – Fit stezka 240.104 240.104 100 

MPO Dotace – VO 927.900 927.900 100 

MPMR Dotace – Vyhlídka 635.830 635.830 100 

MMR 

 

Dotace – Herní 

prvky 
890.971 890.971 100 

Pardubický kraj 
Dotace –  

PD vodovod 
65.000 65.000 100 

Celkem  16.550.469,90 16.550.469,90  

 

Činnost obce 

Pandemie nemoci covid-19 

Covid-19 ovlivňoval život obyvatel obce po většinu kalendářního roku: 

- začátek roku se nesl ve znamení tvrdého lockdownu, v nejexponovanějších částech 
roku probíhala jednání zastupitelstva a rady obce online 

- řada občanů obce přešla na home office  
- i nadále obecní úřad upřednostňoval řešení situací ze strany občanů telefonicky či 

elektronickou formou; k dispozici však pracovníci úřadu byli i pro případné osobní 
jednáni 

- na začátku roku se naplno rozjelo očkování proti nemoci covid-19; nejprve se očkovalo 
v očkovacím centru v Litomyšlské nemocnici, později se zapojili také praktičtí lékaři. 
Velmi aktivní byl v tomto ohledu i MUDr. David Dezort z Čisté (v jehož ordinaci byly 
prováděny i antigenní testy) 

- od 1. března platil v celé ČR zákaz cestování mezi okresy (snaha omezit pohyb obyvatel 
a snížit tak riziko šíření nákazy); na hranicích okresů proto hlídkovala Policie ČR, 
případně armáda. Jednalo se o bezprecedentní zásah do občanských svobod, který se 
zároveň stal (zejména) na sociálních sítích terčem řady vtipů. Ačkoliv se Čistá na hranici 
okresu nenachází, také některé z občanů obce dané opatření postihlo na cestách do 
zaměstnání, ale i blízkými 

- z důvodu protiepidemických opatření došlo v průběhu roku ke zrušení většiny 
kulturních a společenských akcí 
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- obec během roku průběžně zajišťovala hygienické prostředky, dobrovolní hasiči 
rozváželi po mateřských a základních školách v celém ORP Litomyšl roušky 

- onemocnění covid-19 rozdělilo českou (a nejen českou) společnost; mnoho lidí uvěřilo 
nejrůznějším dezinformacím, někteří i v letošním roce tvrdili, že covid je neškodná 
chřipečka. Jedním z mnoha rozdělujících symbolů se pak bohužel stalo i očkování proti 
této nemoci. Jeho odpůrci (byli i v Čisté) namítali, že vakcíny vznikly příliš rychle, než 
aby byly bezpečné, další si mysleli, že slouží k “načipování” občanů apod. Prohlubující 
se rozdělení společnosti bylo vidět v běžných rozhovorech s druhými, ale  
i v konkrétních činech mnohých občanů – například místní hostinský svoji hospodu 
neuzavřel, i když mu to opatření nařizovala 

 
 

Bydlení pro seniory 

V roce 2021 se naplno rozběhla jedna z největších investičních akcí obce posledních let – 

výstavba bydlení pro seniory. A popravdě – nebylo to vůbec jednoduché z mnoha důvodů. 

Když pomineme běžné problémy, které se při podobných velkých akcích objeví, pak těmi 

největšími nepředpokládanými byly nedostatek stavebního materiálu coby důsledek 

pandemie a jeho následné prudké zdražování, které stavbu prodražovalo.  

Pojďme to vzít ale popořádku: 

- stavbu projektoval Ing. arch. Vojtěch Kmošek a jeho projekční kancelář;  

v připravovaném domově by mělo vzniknout celkem čtrnáct bytů. Deset z nich  

o velikosti cca 35 m2 s dispozicí 1 + kk. Další čtyři byty jsou větší - s dispozicí 1 + 1 budou 

mít podlahovou plochu více než 45 m2 

- generálním dodavatelem stavby se stala firma PROFISTAV Litomyšl, která předložila 

nejvýhodnější nabídku; smlouva o dílo byla podepsána s celkovou cenou 

30 391 811,37 Kč bez DPH 

- technický dozor investora a koordinaci BOZP zajišťoval Ing. Milan Štrup 

- žádost o dotaci byla Ministerstvu financí odeslána 16. 4. 2021; jednalo se o program 

„Podpora obnovy a rozvoje komunální infrastruktury (občanská vybavenost)“. Již  

21. června obec věděla, že jí byla dotace přiznána, a sice ve výši 10 milionů korun 

(nejvyšší možná částka) 

- zahájení stavby potrápilo počasí – letošní četné srážky sice přály všem nově zasazeným 

stromům, méně však zemním pracím. Ty totiž zkomplikovaly výkopy základových pásů, 

ukládání inženýrských sítí i pohyb na staveništi. Po všech počátečních problémech byla 

v polovině srpna vylita základová deska. Na izolační vrstvu pak zedníci založili 

obvodové zdivo z vápenopískových tvárnic. Následovalo vyzdívání svislých nosných 

konstrukcí a překlady stavebních otvorů přízemí 

- do konce roku se podařilo dokončit hrubou stavbu, a to včetně položení střešní krytiny 

– až se to zdálo být všechno trochu neuvěřitelné…. Vlastně takový malý zázrak v Čisté. 

A důkaz toho, že když se nehledají důvody toho, proč něco nejde, podaří se mnoho 
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Odkanalizování obce Čistá systémem MDČOV 

V letošním roce se rovněž naplno rozběhl projekt Odkanalizování obce čistá systémem 

MDČOV, tedy místních domovních čistíren odpadních vod. Zásadní podmínkou k jeho realizaci 

byla změna Plánu rozvoje vodovodů a kanalizací Pardubického kraje, kterou Zastupitelstvo 

Pardubického kraje schválilo 20. dubna. V tzv. kartě obce se můžeme dočíst: „V obci Čistá 

budou odpadní vody řešeny individuálně, převážně prostřednictvím realizace soustavy 

domovních (pro individuální čištění) a malých (pro skupiny objektů) čistíren odpadních vod, 

které budou vybaveny monitorovací technologií a spravovány prostřednictvím centrálního 

dispečinku…  

Za každou domovní čistírnou odpadních vod určenou pro individuální čištění odpadních vod 

bude instalována nádrž na předčištěnou vodu. Z této akumulační nádrže bude dle technických 

možností voda odtékat přepadem do recipientu, nebo bude zasakována (včetně využití  

k zálivce).“1 

Žádost o dotaci byla Státnímu fondu životního prostředí podána koncem dubna. Úřednicí si 

následně nechali řadu informací dovysvětlit, obec musela rovněž dodat některé další 

podklady.  

V průběhu září obdržela obec písemný příslib přidělení dotace v předpokládané výši 

24 810 000 Kč. Také proto v přípravách projektu pokračovala. Proběhlo výběrové řízení na 

poskytovatele projekčních a inženýrských činností. Nejvýhodnější nabídku předložila 

společnost Projekty Vodam s.r.o. Hranice. Zastupitelé následně schválili uzavření smlouvy o 

dílo v celkové hodnotě 1 795 000 Kč. Projekční práce započaly přípravnou fází a měly by trvat 

nejdéle do konce června 2022. V této době by mělo být nejenom vše vyprojektované, ale také 

schválené a povolené k výstavbě. V průběhu letních měsíců pak jednotlivé zájemce o MDČOV 

obešli projektanti, kteří na místě zjišťovali všechny potřebné údaje. Po projektantech 

nastoupili geodeti, jejichž úkolem bylo přesné zaměření. Dalším nezbytným úkolem bylo 

zapojení hydrogeologů. Ti zkoumali vlastnosti podkladních vrstev, k čemu využívali vrtných 

sond. Dále provedli měření kvality vody ve vytipovaných studnách a také v Loučné – v místech, 

kde přitéká do obce a kde ji opouští. Hydrologické práce zajišťovala společnost Vodní zdroje 

Chrudim, která byla radou obce vybrána na základě poptávkového řízení. Zjištěné parametry 

kvality vody budou následně porovnány se závěry, které obec získá v budoucnosti – a sice 

v době, kdy bude obec většinově odkanalizována domovními čistírnami.  

Jak už to u podobných velkých projektů bývá, někteří vlastníci si svůj záměr rozmysleli a ČOV 

nechtějí. Namísto toho se však objevili noví zájemci, kterých bylo dokonce více, než aby mohly 

být jejich potřeby uspokojeny. 

Kdy přesně se bude začnou domovní čistírny budovat, bylo na konci roku nejisté. Ideální 

varianta předpokládala zahájení prací na podzim roku 2022 a jejich dokončení v roce 

následujícím. Jako pravděpodobnější se však na přelomu roku jevila varianta, která počítala se 

zahájením realizace až v roce 2023. 

 
1 Dřínovský, Petr: Rozbíhá se velký projekt „Odkanalizování obce Čistá systémem MDČOV“. In: Obecní 

zpravodaj. Ročník 14., číslo 3., s. 5. 
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Výstavba chodníků 

Začala dlouho připravovaná výstavba chodníků. Oproti původním plánům došlo při jejím 

zahájení ke zpoždění, za což mohl nedostatek stavebního materiálu, ale i dlouhé dodavatelské 

lhůty stavebníků. Z těchto důvodů se začalo stavět až na podzim, a sice v úseku od zastávky 

Pod sokolovnou po odbočku k základní škole. Dodavatelem byla firma KKZP s.r.o. V roce 2022 

by měla výstavba pokračovat až k hospodě U Chlebounů.  

 

Rekonstrukce a budování infrastruktury 

Podobně jako v předchozích letech, i letos obec investovala do rekonstrukce a budování místní 

infrastruktury: 

Veřejné osvětlení 

Namísto původních sodíkových světel (75 W) byly společností LAMA lighting technologies 

s.r.o. Otrokovice nainstalovány po celé obci LED lampy. Ale nejenom to. Kromě výměny zhruba 

110 svítidel byly nově nainstalováno dalších 60 lamp. Došlo tak k zahuštění i rozšíření 

stávajícího osvětlení na nově postavené sloupy. Světla podél hlavní silnice mají výkon 40 W, 

většina světel u místních komunikací 23 W. Chromatičnost světel byla zvolena 2700 K,  

tj. v zabarvení do žluté barvy, která je pro přírodu i lidské oko příjemnější nežli zářivě bílá.  

I přes větší počet světelných bodů bude spotřeba elektřiny nižší. Intervaly svícení budou 

stejné, jak jsme byli zvyklí. 

Po nainstalování nových světel zůstávala tato rozsvěcena v dolní polovině obce po celou noc. 

Mohlo za to nesprávné zapojení v novém rozvaděči. Po reklamaci firma daný problém 

odstranila.  Celkové náklady na obnovu světel činily 1 852 238 Kč, přičemž 50 % bylo 

financováno z dotace Ministerstva průmyslu a obchodu z programu EFEKT. 

Oprava místních komunikací 

Také v letošním roce došlo k opravě vytipovaných úseků místních komunikací položením 

obrusné vrstvy asfaltu. Nejvýhodnější nabídku předložila společnost Strabag a.s.. Nový 

„koberec“ byl položen na více než 1,75 km v různých částech obce. Součástí některých úseků 

se staly i zpomalovací retardéry. Nový povrch totiž láká ke svižnější jízdě, která ovšem nesvědčí 

kolemjdoucím a cyklistům. Kompletní práce se vyšplhaly na 3 752 442 Kč. I zde byla obec 

úspěšná se žádostí o dotaci. Z Ministerstva pro místní rozvoj se jí podařil získat příspěvek ve 

výši 1 683 997 Kč. 

Na konci prázdnin mohli občané zaznamenat zvýšený pohyb techniky v kopci směrem ke 

středisku a dále na Brlenku. Důvodem byly zemní práce vedoucí k rozšíření hlavního 

vodovodního řadu k lokalitě „za Kutovými“. Přestože je zde podloží poměrně kamenité, 

podařilo se technologií protlaku a vrtání dovést vodu až k nově připravovaným čtyřem 

parcelám. 
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Farma pro výkrm drůbeže 

Také v letošním roce pokračoval spor mezi obcí Čistá a ZD Dolní Újezd o vybudování farmy na 

výkrm drůbeže. Dne 24. února proběhlo u Krajského soudu v Pardubicích jednání, na kterém 

mohly obě strany předložit důkazní materiál. Obec Čistá zastoupená advokátní kanceláří Frank 

Bold Advokáti s.r.o. zde předložila pachovou studii vypracovanou společnosti ODOUR s.r.o. 

Studie zahrnuje vypracování stanoviska: Vlivu záměru na znečištění ovzduší (emise amoniaku, 

emise zápachu, pachová zátěž), návrh ochranných pásem – posouzení možného dosahu 

pachových emisí v okolí střediska chovu zvířat, rozptylovou studii imisí amoniaku a pachovou 

studii z areálu živočišné výroby. Soud pachovou studii převzal a odročil jednání na 3. březen. 

Následně bylo jednání odročeno na 21. duben, poté znovu na 26. květen. 2. června byl vynesen 

rozsudek, který žalobu obce zamítl. 8. června schválilo zastupitelstvo obce usnesení o obnově 

jednání se ZD Dolní Újezd, následně byla dne 22. června podána kasační stížnost k Nejvyššímu 

správnímu soudu. 

Usnesení o obnovení jednání se ZD Dolní Újezd bylo zasláno advokátce družstva  

Mgr. Hamplové. Ačkoliv obec učinila v daném ohledu vstřícný krok, advokátka zaslala 

v červenci starostovi Litomyšle dopis, kde mimo jiné píše, že zastupitelstvo obce Čistá není 

smíru nakloněno.2 Pro většinu zastupitelů bylo dané vyjádření zklamáním, řada z nich po 

uvedeném kroku protistrany neměla ani zájem jednání obnovovat.  

 

Studie využití lokality kravína K3 

„Tak jako se nachází v pohoří Karakorám hora K2, máme my v Čisté lokalitu K3. Říkáme tak 

místu tzv. trojky kravína, kde se v současnosti nachází opuštěné zemědělské stavení.“3 Těmito 

slovy začal starosta obce Petr Dřínovský svůj článek ve třetím čísle Obecního zpravodaje, 

v němž se zamýšlel nad tím, jak by bylo možné lokalitu v budoucnu využít. „Nápadů se objevilo 

hned několik, takže jsme požádali o spolupráci projektanty ze společnosti Poličská stavební 

s.r.o. Postupně vznikla studie využití území a následně i její varianty. Úvaha o využití objektu 

bývalého kravína směřuje k areálu pro hasičský sport, zázemí pro technické služby a obecním 

bytům. Samozřejmě nelze nyní zodpovědně říci, zda je ekonomičtější rekonstrukce nebo 

demolice s následnou novostavbou. Stejně tak se zvažovaný koncept může do budoucna 

měnit. Podobně nesnadné je rozhodování o využití sousedních pozemků ve vlastnictví obce. 

Variantní studie nabízí představu rozdělení lokality na stavební parcely s potenciální výstavbou 

rodinných domů. Ke zvážení jsou také řadové domy, případně dvojdomky, které mohou 

uspokojit větší počet zájemců o bydlení. V neposlední řadě patří mezi legitimní úvahu 

ponechat lokalitu beze změny jako jakousi územní rezervu pro projekty, které budou teprve 

vznikat v budoucnosti.“4  

 
2 Křivka, Petr: Farma pro výkrm drůbeže. In: Obecní zpravodaj, ročník 14., číslo 4., s. 3. 
3 Dřínovský, Petr: Studie využití lokality K3. In: Obecní zpravodaj, ročník 14., číslo 3., s. 2. 
4 Tamtéž. 
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Kompletní studie, a to včetně popisů a vizualizací, byly zveřejněny na webových stránkách 

obce. Zde byla rovněž vytvořena anketa, jejímž prostřednictvím se občané mohli 

k navrhovanému vyjádřit. K hlasování byly čtyři varianty: 

- líbí se mi varianta samostatných rodinných domů s většími zahradami 

- líbí se mi varianta bytových domů s menšími zahrádkami 

- líbí se mi varianta zatím území nevyužívat a ponechat pro možné budoucí projekty 

- líbí se mi moje vlastní varianta, se kterou seznámím obecní úřad 

Nejvíce hlasů bylo pro návrh území zatím nevyužívat a ponechat pro možné budoucí projekty 

– 59 %, na druhém místě se s 38 % umístila varianta samostatných rodinných domů, další 2 % 

hlasujících oslovil návrh bytových domů. 1 % hlasujících dokonce uvedlo, že má svou vlastní 

variantu. Obec však bohužel žádný návrh neobdržela.  

Anketa byla pro zastupitele užitečnou zpětnou vazbou od občanů. Zabývali se jí i na jednom 

z jednání zastupitelstva obce. Diskuze se ubírala i směrem k budově kravína samotného a jeho 

budoucího využití. Vzhledem k nejednotnému názoru se nakonec ZO svými diskuzemi vrátilo 

téměř o rok a půl zpět. V tomto směru je třeba podniknout další kroky k tomu, jak má vlastně 

prostor bývalého kravína vypadat. Jednomyslné bylo ale hlasování o zahájení terénních úprav 

na využití k hasičskému sportu za kravínem směrem ke svahu.5 

 

Pozemky pro stavbu rodinných domů – lokalita „za Kutovými“ 

V průběhu letošního roku obec připravovala čtyři pozemky určené pro budoucí výstavbu 

rodinných domů. Jedná se o mírně svažitou louku po pravé straně silnice vedoucí od hospody 

U Chlebounů směrem k Brlence. Lokalita je nově napojena na veřejný vodovod, byla též 

zbudována přístupová komunikace s dočasným povrchem. Každý z pozemků má cca 1100 m2 

a prodával se za cenu 700 Kč/m2. 

 

Ordinace praktického lékaře v novém 

Na konci dubna došlo ke kompletní rekonstrukci vnitřního vybavení ordinace praktického 

lékaře, ale také čekárny a sesterny. Původní nábytek, v některých případech pocházející ještě 

z dřívější dětské ordinace, nahradil zbrusu nový. Po předchozím pečlivém výběru místními 

zdravotníky jej dodala a nainstalovala společnost JP-KONTAKT z Pardubic. Vše je laděno do 

příjemné barevné kombinace olše jantar a burgundská červená. Vlastnímu osazení nábytku 

předcházela oprava a výmalba zdí, úprava odpadního potrubí a výměna stropního osvětlení. 

Opravu investovala obec Čistá. 

 

Fit stezka 

Díky dotaci ze Státního zemědělského intervenčního fondu, kterou obci zařizovala organizace 

MAS Litomyšlsko, byla v okolí Čisté vybudována fit stezka. Ta má celkem čtyři zastavení a její 

 
5 Vojáčková, Petra: Jak dopadla anketa? In: Obecní zpravodaj. Ročník 14., číslo 4., s. 3. 
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délka činí 1,7 km. Začíná na cestě Voštice, pokračuje dál směrem nad kostel a poté se stáčí na 

cestu ke studánce pod Novou Vsí. 

Na jednotlivých zastaveních si mohou zájemci zacvičit na instalovaných prvcích dle instrukcí 

z informačních cedulí. Další vychytávka (např. doprovodná videa či hádanky pro děti) je možné 

získat přímo na místě prostřednictvím QR kódů.  

Celkové náklady činily 302 260 Kč, obec získala dotaci ve výši 80 %, tedy 240 1047 Kč. Realizaci 

provedla společnost Runex – Running & Exercise s.r.o. z Hněvotína. 

 

Nové herní prvky v obci 

K vloni vybudovanému dětskému hřišti „čistecký had“ na spodním konci přibyly další 

atraktivity. V areálu TJ Sokol je možné vyzkoušet zbrusu nové workoutové hřiště. Venkovní 

posilovnu jistě využijí i naši nejmladší fotbalisti při svém pravidelném tréninku. U vstupu na 

fotbalové hřiště vyrostl neobvyklý herní prvek zvaný „kopačák“, a to se dvěma lavičkami  

k tomu.  

Došlo taktéž k rozšíření hřišťátka u horního obchodu COOP. Zde se nově pyšní lanová loď.  

U tzv. zadní cesty poblíž lokality „za vodou“ si lze odpočinout u pařezového stolu nebo 

vyzkoušet své rovnovážné dovednosti na krátké lanové stezce. V neposlední řadě mají svou 

vytouženou houpačku ve tvaru hnízda v zahradě mateřské školy. 

 

AED neboli automatický externí defibrilátor 

Z veřejně dostupných statistik vyplývá, že až 35 tisíc lidí zemře ročně na srdeční zástavu. 

Většinu z nich by bylo možné zachránit, a sice včasným podáním výboje defibrilátorem. Právě 

takové zařízení bylo v průběhu roku instalováno před budovu obecního úřadu. Nachází se 

v klimatizovaném boxu a o jeho pořízení rozhodli zastupitelé. O vlastní zprovoznění se postaral 

záchranář dr. Miroslav Kušnír, který předtím osobně přístroj prezentoval na jednání 

zastupitelstva.  

Automatický externí defibrilátor může použít každý. Je nastaven tak, že navádí obsluhu 

jasnými a srozumitelnými pokyny v češtině. O umístění AED bylo informováno operační 

středisko IZS, a to včetně letecké záchranné služby. K evidenci došlo také v aplikaci Záchranka. 

V případech, kdy je operátorem vyhodnocena situace volajícího jako vhodná k použití 

defibrilátoru, odchází na telefon unikátní čtyřmístný kód v podobě zprávy – ten je předán  

i slovně. Zadáním kódu na klávesnici boxu dojde k jeho otevření. Po zapnutí přístroje probíhá 

přesné hlasové navádění zachránců, a to krok za krokem. V boxu se nachází také dětské 

elektrody a další praktický pomocník, asistent nepřímé srdeční masáže Beaty. Toto malé 

zařízení, připomínající barevný hokejový puk, se umisťuje mezi dlaň zachránce a hrudník 

pacienta, přičemž se pokládá na obnažený hrudník postiženého na spojnici bradavek v druhé 

třetině hrudní kosti více vlevo. V případě, kdy je stlačení dostatečné, vydává kontrolní zvuk, 

neboť právě ten je garantem správné a účinné hloubky pro stlačení srdečního svalu.  

V opačném případě se neozve nic – což je signál o nesprávně prováděné masáži srdce.  
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V případě snahy o násilné vniknutí do boxu s AED se spustí zvukový alarm a dojde  

k informování na příslušná místa. 

Život v obci doplnily i další novinky. Jednou z nich bylo například vybudování boxu Zásilkovny  

za budovou dolního obchodu COOP, jinou pak představovalo zřízení zásobníků na reflexní 

prvky se znakem Čisté, které byly umístěny na autobusových zastávkách.  

 

Ocenění pro veřejnou sbírku na obnovu zvonů kostela sv. Mikuláše 

Veřejná sbírka na obnovu zvonů kostela sv. Mikuláše uspěla v 10. ročníku soutěže Máme 

vybráno (v letošním roce byly vyhlašováni vítězové za rok 2020). Soutěž pořádá Institut pro 

památky a kulturu, který uděluje ceny veřejným sbírkám. Sbírka Čisté, která vynesla  

1 156 779 Kč, se stala absolutním vítězem. Je to zásluha všech, kteří jakoukoliv částkou přispěli, 

je to zásluha obce, která projekt obnovy zvonů podpořila. Zapomenout kronikář nemůže na 

největšího srdcaře obnovy, Pavla Kuře. Bez jeho energie, nasazení a ochoty překonávat 

překážky by to nešlo. 

Jméno Čisté u Litomyšle zaznělo při slavnostním večeru ještě jednou. Postaral se o to projekt 

Spolku archaických nadšenců, kteří před několika lety odstěhovali z naší obce do sousední 

Trstěnice polygonální stodolu z počátku 17. století. Nyní probíhá její rekonstrukce a díky 

hlasování veřejnosti byl projekt nejlépe hodnoceným v Pardubickém kraji. V celostátním 

pořadí pak skončil na chvályhodném 13. místě. 

 

Lesní hospodářství (podklady kronikáři dodal Ing. Milan Hron) 
Po dlouhé době bylo v obecních lesích těženo i úmyslně (366 m3 pro podporu přirozené 

obnovy a 39 m3 probírek). Dvě třetiny veškerých těžeb však byly vynucené – nahodilé  

(759 m3). Kvůli nahodilým těžbám přibylo 1,36 ha holin, zalesněno bylo 0,78 ha. Ceny dříví 

v létě vystřelily do nebývalé výše, aspoň tedy ekonomicky se tedy daří. Ukazuje se, jak moc 

jsou naše lesy zranitelné/závislé na vývoji počasí.  

 

Obecní zpravodaj 
V roce 2021 vyšla čtyři řádná a jedno mimořádné číslo Obecního zpravodaje. Podobně jako 

v předchozích letech, také letos jeho prostřednictvím obec informovala o své činnosti  

i budoucích záměrech. Své příspěvky v něm publikovaly mateřská a základní škola, stejně jako 

místní spolky i jednotlivci.  

 

Složení redakční rady: 

Jana Dřínovská 

Mgr. Jitka Skalická 

Mgr. Stanislav Švejcar 

Petra Vojáčková 
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Z dalších akcí v obci 

Tříkrálová sbírka 

Mnoho věcí se díky covidu přesunulo do online prostoru. Výjimkou nebyla ani tradiční 

Tříkrálová sbírka. Ta se však nepřesunula pouze sem, neboť přispět bylo možné také na 

„tříkrálových pobočkách“, kterými byly farnosti, firmy, obchody, lékárny nebo i jednotlivci.  

U nás v Čisté se těmito pobočkami staly obchod COOP a obecní úřad. Jednu pokladničku měla 

na starosti též paní Jana Lenochová. Přes všechna úskalí letošního roku se vybralo krásných 

25 916 Kč.  

 

Je libo něco čisteckého? 

Rada obce nechala zhotovit různé reklamní předměty s obecním znakem, nápisy a naladěním 

do modra. Modrá totiž symbolizuje místní přírodní bohatství a atribut obce – vodu. Některé 

z předmětů si mohli zakoupit také místní: 

- praktický stahovací sáček za 80 Kč 

- nákrčník „Čistá žije a zahřeje“ za 100 Kč 

- zástěru „Dnes vařím s Čistou“ za 180 Kč 

- skládací nákupní tašku do auta za 190 Kč 

- USB ve tvaru platební karty (16 GB) za 190 Kč 

 

Vítání občánků 

V neděli 20. června proběhlo v kulturním domě tradiční Vítání občánků. Letní termín byl zvolen 

z důvodu mírnějších protiepidemických opatření. V obecním společenství bylo přivítáno 

celkem pět dětí ze šesti. 

 

Publikace k poctě legionáři Augustinu Kmoškovi 

12. srpna 2021 uplynulo 105 let ode dne, kdy byl v Záhřebu na základě rozsudku rakouské 

vojenské justice popraven český legionář Augustin Kmošek, rodák z někdejších Litrbach. 

Pochován byl 15. srpna na záhřebském ústředním hřbitově Mirogoj. O jeho hrob se dnes stará 

organizace Česká beseda Záhřeb, která od svého založení r. 1874 sdružuje příslušníky české 

menšiny a působí v kulturních a vzdělávacích oblastech. 

Beseda ve spolupráci s Chorvatskou akademií věd a umění a Chorvatsko-českou společností 

připravovala k příležitosti 105. výročí úmrtí čisteckého rodáka vydání publikace, ve které shrne 

dosavadní zdroje archivního bádání. Zmíněné organizace doufají, že výsledná práce bude 

důstojnou poctou života a vojenské kariéry Augustina Kmoška.6 Do konce roku k vydání 

publikace nedošlo. 

 

 
6 Lavrančíková, Jindra: Publikace k poctě legionáři Augustinu Kmoškovi. In: Obecní zpravodaj. Ročník 14.,  

číslo 3. 
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Lékař bez hranic 

Ve dnech 11. - 13. června absolvoval místní lékař MUDr. David Dezort mezinárodní závod 

v horském maratonu nazvaný DOLOMITI EXTREME TRAIL DXT. Soutěž se odehrála v Národním 

parku Dolomiti Bellunesi (UNESCO) v Itálii. Celkově se extrémního závodu zúčastnilo zhruba 

1000 závodníků v jednotlivých kategoriích. 

Základní fakta o závodu: 

- příprava na akci: 6 měsíců běhu po okolí Čisté a Trstěnice, trasy přes Brlenku na Sněžník 

a zpět, 150 km měsíčně (celkem cca 900 km) 

- závod: start 11. 6. ve 24:00 hod, převýšení 5 500 m, délka trati 72 km, limit 20 hodin 

- výsledky: celkový čas 18 hod a 30 min, 57. místo ze 105 závodníků (jediný Čech) v dané 

kategorii 

Samotný lékař k závodu pro Obecní zpravodaj uvedl: „Samo sebou vše, co nese v názvu 

extrémní, se zdravím moc společného nemá. Nicméně příprava na závod, pravidelný pohyb  

v přírodě, strečink po tréninku rozhodně zdravý je. Atmosféra byla skvělá a nechybělo nic, co 

k takovému závodu patří. Dlouhá prudká stoupání, strmé seběhy do údolí, sněhová pole, brody 

v řekách, jištěné úseky, divoká příroda, úžasná panoramata a nával endorfinů v cíli! Aneb krizi 

středního věku prožívá každý jinak.“7 

 

Pomoc jižní Moravě 

134 200 Kč – taková je celková částka, která putovala na pomoc moravským obcím, které byly 

zasaženy tornádem. Jak již kronikář informuje na jiném místě zápisu, také zastupitelé obce 

uvolnili část financí z rozpočtu obce. Na konci srpna putovalo na deset transparentních účtů 

vždy po 13 420 Kč. Jednalo se o účty konkrétních obcí. Starosta obce pro Obecní zpravodaj 

uvedl: „Je to již poněkolikáté, kdy můžeme i v naší obci zažívat vlnu vzájemné solidarity  

a ochoty pomoci potřebným. Velmi si toho vážím. Vždyť dnes potřebují pomoc oni, zítra ji bude 

potřebovat někdo jiný, třeba my…“8 

 

Slavnostní otevření vyhlídky u Fajmonovy lípy 

Když se v roce 2018 stal starostou obce Petr Dřínovský, v rozhovoru pro Obecní zpravodaj 

zmínil, že by byl rád, kdyby v okolí obce, které nabízí nádherné výhledy, vyrostla rozhledna. 

Nějakou dobu to vypadalo, že je to jen sen, na jehož uskutečnění nebude v době hledání úspor 

a řešení problémů s pandemií dostatek peněz ani času a energie. Opak byl pravdou. V letošním 

roce vyrostla u Fajmonovy lípy zřejmě nejkratší stezka v korunách stromů u nás, která se 

vzápětí stala vyhledávaným místem turistů. Kronikář proto nechá na tomto místě promluvit 

samotného iniciátora stavby tak, jak o vzniku vyhlídky referoval ve čtvrtém čísle Obecního 

zpravodaje: 

 
7 Dřínovský, Petr: Lékař bez hranic. In: Obecní zpravodaj. Ročník 14., číslo 3., s. 13. 
8 Dřínovský, Petr: Pomoc jižní Moravě. In: Obecní zpravodaj. Ročník 14., číslo 4., s. 1. 
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„Netradiční projekt se posunul do fáze výstavby. V jednom z minulých čísel jsme se zmiňovali 

o místě, které většina místních zná jako „u lípy“. Konkrétně u Fajmonovy lípy. V místě křížení 

polních cest rostou v těsném sousedství lípy dvě. Ta původní, staletími, přírodními a lidskými 

zásahy potrápená … s tou druhou, nově vysazenou před šesti lety. 

Ojedinělý nápad pana projektanta Ing. Martina Nováka dal věci do pohybu. Autor několika 

desítek návrhů rozhleden a vyhlídkových plošin po celé České republice zpracoval 

dokumentaci, která byla inspirována počátečním nápadem „propojení historie se současností, 

propojení původního s novodobým …“.“9 

Na jaře letošního roku byly na základě přesného geodetického vytyčení vyhloubeny a následně 

zabetonovány základové patky. V průběhu letních měsíců došlo k ukotvení vlastních patek, na 

kterých byla vztyčena důmyslná trámová konstrukce. Brilantní práci odvedl trojlístek 

spolupracujících firem. Josef (Bobeš) Rambousek z Čisté se staral o zámečnické konstrukce, 

Martin Staněk ze společnosti Tesaři Osík organizoval tesařinu a Jaroslav Jůza zemní, terénní  

a manipulační práce. Autorský dozor, vč. technického zastřešení, přijal výše zmíněný 

projektant Ing. Martin Novák. 

Na několika ixkách z hluboce impregnovaných trámů byla následně uložena ohýbaná kovová 

nosná podesta ve tvaru písmene S. Na ní je přišroubována masivní podlaha z dubových fošen. 

Jedná se o dřevo pocházející z místních dubů, rostoucích dříve v údolí Jalového potoka. Pořez 

byl také zajištěn místními zdroji. Následně bylo osazeno zábradlí a nakonec schodiště. 

Slavnostní otevření proběhlo 17. listopadu ve 14 hodin a přilákalo velké množství lidí z obce  

i okolí. To vše za přítomnosti představitelů obce, architekta, litomyšlského probošta P. Zdeňka 

Macha, který vyhlídku požehnal, ale i TV Nova, která o události odvysílala krátkou reportáž. 

Přítomní si mohli pochutnat na výborných koláčcích či zahřát svařákem. Ke zhlédnutí byla  

i nová hasičská Tatra, která zůstává jedním z nejhezčích hasičských aut v širokém okolí, a na 

kterou jsou místní hasiči náležitě hrdí. 

Kromě stavby vyhlídky se podařil ještě jeden krásný kousek. Nedaleko od Fajmonovy lípy se 

podle starých císařských map z přelomu 18. a 19. století nacházel kamenný křížek. „Je to téměř 

neuvěřitelný příběh. Z nedaleké hromady kamení se podařilo vyhrábnout prakticky všechny 

části téměř zapomenuté sakrální památky. Některé části byly bohužel v natolik žalostném 

stavu, že je nebylo možno použít.“10 Jiné naopak prošly obnovou restaurátora Petra Šmejce  

a vrátily se na své původní místo.  

Obě uvedené aktivity ukazují, že když se nehledají důvody, proč něco nejde, mohou se podařit 

velké věci. A v Čisté se v posledních letech takové věci skutečně dějí.  

 

Posezení s dechovkou 

Několikrát odložená akce pro milovníky dechovky proběhla za dodržení všech platných 

opatření začátkem listopadu. Účastníci si mohli přijít poslechnou Pohoranku pod vedením 

 
9 Dřínovský, Petr: Vyhlídka u Fajmonovy lípy a nedaleký křížek. In: Obecní zpravodaj. Ročník 14., číslo 4. 
10 Dřínovský, Petr: Vyhlídka u Fajmonovy lípy a nedaleký křížek. In: Obecní zpravodaj. Ročník 14., číslo 4. 
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kapelníka Jana Pohorského. Pro hosty byly připravené koláčky, které napekl místní Babinec,  

o přípravu večeře a obsluhu baru se postarali někteří zastupitelé a místní dobrovolníci. „Skvělá 

akce“, napsal do Obecního zpravodaje starosta obce, který si však zároveň povzdechl: „Škoda 

jen, že nedorazilo o pár desítek hostů víc. Přespolních bylo tentokrát víc než místních.“11 

 

První taneční ples 

Před devíti lety byly v Čisté zorganizovány první taneční kurzy pro dospělé, které vedli taneční 

mistři Helena a Jan Lexmanovi, dvě sezóny Jan Bílek. Někteří členové následně navštěvovali 

taneční kurzy v České Třebové, Vysokém Mýtě, Hradci Králové, Brně, Lukavici i jinde. 

V listopadu letošního roku se pak Čistá roztančila na Prvním tanečním plesu, na který přišli 

nejen místní, ale i návštěvníci ze zmíněných tanečních kurzů. K tanci hrála skupina Combo 2, 

předtančení předvedli mladí tanečníci Adam Čapov a Nadin Farah z taneční školy STARLET 

Brno. O vynikající večeři se postaral Pavel Němec z hospody U Chlebounů. Akci pořádala obec 

Čistá a Sbor dobrovolných hasičů Čistá. 

 

Silvestrovský ohňostroj, čočkovka a fotbálek 

Ačkoliv byla na konci roku pandemická situace nepříznivá, obec se rozhodla nerušit již 

naplánovaný silvestrovský ohňostroj a podávání tradiční čočkovky, kterou připravil někdejší 

starosta Bohumil Pavliš a kterou mohli návštěvníci ochutnat ve vestibulu kulturního domu. Po 

roční odmlce se v na umělém povrchu fotbalového hřiště uskutečnil také silvestrovský 

fotbálek. 

 

Memoriál Vladimíra Horáčka, první číslo 2022 

V samotném závěru roku se konal třetí ročník Memoriálu Vladimíra Horáčka ve stolním tenisu, 

na kterém se sešli profesionální i amatérští hráči, ale i místní nadšenci. Mezi muži vznikly tři 

skupiny, dětská kategorie byla rozdělena na starší a mladší sportovce. Čistecké nadšence přijel 

navíc pozdravit reprezentant ČR a paralympijský medailista z Tokia Petr Svatoš. Tomu také 

patřilo první místo mezi muži.  

Mezi mladými tenisty se do finále probojovali Vojtěch Kmošek a Radek Holec, kterému se 

nakonec dařilo přeci jen o něco více. Mezi nejmladšími hráči si finále zahráli Vojtěch Holec  

a Adam Nepraš. Z vítězství se mohl radovat Vojtěch Holec. 

O skvělou kuchyni, výčep a organizaci celého turnaje se postarali Richard Kořízek, František 

Beneš s manželkou a Markéta Hubinková. 

Drobných i větších kulturních aktivit proběhlo nakonec daleko více. Některé z nich kronikář 

uvádí alespoň formou fotografické přílohy. 

 

 
11 Dřínovský, Petr: Posezení s dechovkou. In: Obecní zpravodaj. Ročník 15., číslo1. 
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Volby 2021 (výsledky převzaty z webových stránek ČSÚ) 
Ve dnech 8. a 9. října se uskutečnily volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České 

republiky.  

Celkové výsledky: 

SPOLU    27, 79 % 

ANO   27, 12 % 

Piráti + STAN  15, 62 % 

SPD    9, 56 % 

Mimo Sněmovnu zůstaly nejen některé nové populistické či extrémistické strany (např. Volný 

blok), ale poprvé také komunisté. Mimo hlavní politickou hru se ocitla i nejstarší česká politická 

strana, strana sociálně demokratická. Premiérem byl jmenován Petr Fiala z ODS.  

 

V Čisté se volilo takto: 

Strana Platné hlasy 

číslo název celkem v % 

1 Strana zelených 2 0,38 

2 Švýcarská demokracie 2 0,38 

3 VOLNÝ blok 10 1,90 

4 Svoboda a př. demokracie (SPD) 60 11,45 

5 Česká strana sociálně demokratická 28 5,34 

7 ALIANCE NÁRODNÍCH SIL 0 0,00 

8 Trikolora Svobodní Soukromníci 25 4,77 

9 Aliance pro budoucnost 1 0,19 

10 Hnutí Prameny 2 0,38 

12 PŘÍSAHA Roberta Šlachty 43 8,20 

13 SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09 132 25,19 

15 Urza.cz: Nechceme vaše hlasy 1 0,19 

16 Koruna Česká (monarch. strana) 0 0,00 
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17 PIRÁTI a STAROSTOVÉ 74 14,12 

18 Komunistická strana Čech a Moravy 21 4,00 

20 ANO 2011 116 22,13 

21 Otevřeme ČR normálnímu životu 7 1,33 

22 Moravané 0 0,00 
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Spolkový život v roce 2021 
V roce 2021 v obci působily tyto spolky/organizace: 

Sbor dobrovolných hasičů 

Tělovýchovná jednotka Sokol Čistá, zapsaný spolek 

Myslivecký spolek Čistá  

HC Čistá 

Sbor pro občanské záležitosti 

Včelaři  

Babinec 

ČMS CHPH – MS Čistá u Litomyšle (Českomoravský svaz chovatelů poštovních holubů – místní 

spolek Čistá u Litomyšle) 

Český svaz chovatelů, z. s., Základní organizace Čistá 

 

Sbor dobrovolných hasičů v roce 2021 (podklady kronikář získal od Veroniky Boštíkové  

a Oldřicha Vašiny ml.) 

Sbor dobrovolných hasičů měl v roce 2021 86 členů, z toho 43 mužů, 23 žen a 20 dětí.  

Nejvýznamnější akce, kterých se spolek účastnil: 

- Branný den v Čisté 

- pořadatelská účast na TFA ve Svitavách 

- hasičský den pro děti MŠ a ZŠ 

- Memoriál Vladimíra Tauera 

- účast na oslavách 150. výročí založení sboru v Ústí nad Orlicí 

- školení vedoucích 

- závod požární všestrannosti 

- shromáždění zástupců sborů v Jedlové 

 

Výjezdová jednotka 

Složení jednotky: 

- výjezdová jednotka měla 18 členů: 

o 5 velitelů 

o 7 strojníků 

o 17 nositelů dýchací techniky 

o 8 hasičů má kurz na používání motorové pily 

 

Rozpočet na provoz jednotky v letošním roce činil: 761 000 Kč 



21 
 
 

Dotace:  

- státní dotace na zásahy, školení, kurzy a opravu techniky ve výši 52 000 Kč 

Největší výdaje: 

- oprava převodovky na T 815 CAS 32 – 176 173 Kč  

- havarijní pojištění vozidel ve výši 90 910 Kč 

  

VÝJEZDY ZA ROK 2021 

Výjezdová jednotka měla v roce 2021 celkem 33 výjezdů: 

- 5. 1. v 15:50 hod. - technická pomoc, mytí komunikace v Čisté u domu čp. 322 

- 6. 1. v 15:49 hod. - požár sazí v komíně, Čistá čp. 322 

- 6. 1. v 16:54 hod. - technická pomoc, mytí komunikace v Čisté čp. 322 

- 11. 2. v 20:43 hod. - požár zemědělského objektu Vlkov 

- 22. 2. v 13:50 hod. - technická pomoc, mytí komunikace obec Benátky 

- 25. 2. v 7:58 hod. - ostatní pomoc, rozvoz respirátorů do ZŠ a MŠ ORP Litomyšl 

- 3. 3. v 11:41 hod. - ostatní pomoc, vyzvednutí roušek z potravinové banky v Chotovicích 

pro potřeby obce Čistá 

- 21. 3. v 16:27 hod. - technická pomoc, mytí komunikace v Čisté u domu čp. 401 

- 15. 4. v 7:38 hod. - technická pomoc - rozvoz hygienických roušek do školských zařízení 

ORP, Litomyšlsko 

- 13. 5. v 16:21 hod. - technická pomoc - čerpání vody a odstraňování bláta, benzinová 

čerpací stanice MOL, Litomyšl 

- 13. 5. v 18:23 hod. - technická pomoc - odstranění bahna z komunikace u firmy Elstore, 

Litomyšl 

- 14. 5. v 10:18 hod. - technická pomoc - mytí komunikace spodní části obce Čistá 

- 14. 5. v 11:49 hod. - technická pomoc - mytí komunikace firma AG Maiwald, Benátky 

- 27. 5. v 7:22 hod. - technická pomoc - rozvoz testů do školských zařízení ORP, 

Litomyšlsko 

- 5. 6. v 13:39 hod. - technická pomoc - doplňování vody, Čistá čp. 418 

- 8. 6. v 16:23 hod. - technická pomoc - doplňování vody, Brlenka čp. 3 

- 21. 6. v 14:46 hod. - požár udírny za domem, Trstěnice čp.191 

- 23. 6. v 14:05 hod. - technická pomoc - doplňování vody, Brlenka čp. 20 

- 25. 6. v 14:41 hod. - technická pomoc - mytí vozovky na žádost firmy PROFISTAV s.r.o. 

v obci Čistá 

- 29. 6. v 16:33 hod. - požár truhlárny, Strakov 

- 30. 6. v 6:38 hod. - technická pomoc - odstranění stromu z komunikace mezi Čistou  

a Trstěnicí  

- 30. 6. v 7:48 hod. - technická pomoc - strom na domě, Čistá čp. 43 

- 3. 7. v 23:04 hod. - požár bioplynky ZD Trstěnice (planý poplach) 

- 16. 7. v 16:25 hod. - technická pomoc - voda v domě, Suchá čp. 49 

- 16. 7. v 17:04 hod. - technická pomoc - voda v domě, Němčice - Člupek čp. 79 
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- 16. 7. v 17:19 hod. - technická pomoc - voda v domě, Němčice čp. 105 

- 17. 7. v 19:13 hod. - technická pomoc - voda z polí na silnici, Mikuleč 

- 21. 7. v 13:15 hod. - technická pomoc - dohašení doutnajícího popela po pálení klestí, 

Čistá 

- 2. 11. v 8:58 hod. - únik plynu Litomyšl, SAINT-GOBAIN ADFORS CZ s.r.o. 

- 17. 11. v 8:00 hod. - technická pomoc – mytí kanálu pod místní komunikací  

- 2. 12. v 15:35 hod. - technická pomoc – mytí komunikace Čistá 

- 15. 12. v 13:54 hod. - technická pomoc – mytí komunikace Čistá 

- 17. 12. v 7:41 - technická pomoc – rozvoz testů do škol ORP Litomyšl 

 

ŠKOLENÍ 

V letošním roce probíhala školení v důsledku pandemie covid-19 v omezeném rozsahu: 

- pravidelně probíhala odborná příprava jednotky v rozsahu 40 hodin podle stanovených 

témat 

- každé 3 měsíce probíhal výcvik nositelů dýchací techniky 

- v červnu se uskutečnila odborná příprava velitelů 

- 5. října proběhlo školení motopilařů 

 

PĚNA 

- 4. 7. - Traktoriáda Horní Újezd – ukázka techniky a pěna 

- 10. 7. - Dětský den Jedlová 

- 11. 7. - Dětský den Sádek 

- 6. 8. - Fotbalový tábor České Heřmanice 

- 14. 8. - Dětský den Litomyšl, Na výsluní 

- 15. 8. - Policejní tábor Budislav 

- 22. 8. - Dožínky Trstěnice 

- 25. 8. - Příměstský tábor Chotěnov 

 

DALŠÍ AKTIVITY 

- 22. 6. - ukázka techniky u zimního stadionu pro MŠ z Litomyšle  

- 26. 6. - svatba Kristýny Nešporové (Binkové) a Jindřicha Nešpora  

- 21. 8. - svatba Veronika Boštíkové (Binkové) a Ondřeje Boštíka 

- 3. 9. - hasičský den pro ZŠ a MŠ Čistá 

- 4. 9. - svatba Petra Kaupy a Barbory Kaupové (Fejfarové)   

- 18. 9. - výročí 150 let založení sboru v Ústí nad Orlicí 

V letošním roce se podařilo zlegalizovat přívěsné vozíky. Na základě technických prohlídek byly 

Generálním ředitelstvím HZS ČR vystaveny technické průkazy.  

V letních měsících probíhala částečná rekonstrukce hasičské zbrojnice, při které proběhla 

výměna vrat, oken, dveří a částečně také elektrických rozvodů. Rekonstrukce stála 384 314 Kč. 
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Tělovýchovná jednotka Sokol Čistá, zapsaný spolek (podklady kronikáři poskytl Jiří 

Stibůrek) 

Tělovýchovná jednota měla v roce 2021 223 členů, z toho 102 mužů, 12 žen, 97 chlapců  

do 19 let, 12 dívek do 19 let. 

 

Výkonný výbor Tělovýchovné jednoty Sokol Čistá, zapsaný spolek v tomto složení: 

1. Jiří Stibůrek (předseda a sekretář TJ) 

2. Pavel Kmošek (jednatel TJ) 

3. Vladimír Stibůrek (člen VV) 

4. Zdeněk Žrout (člen VV) 

5. Miroslav Briol (člen VV) 

6. Ladislav Kmošek (člen VV) 

7. Daniel Kopecký (člen VV) 

8. Dušan Nepraš (člen VV) 

9. Radek Holec (člen VV) 

 

Revizní komise pracovala ve složení: 

1. Roman Stibůrek (předseda komise) 

2. Jiřina Kmošková 

3. Martin Padělek  

TJ měla v ročníku 2020 – 2021 v mistrovské soutěži mužstvo mužů, které hrálo III. třídu OFS 

Svitavy. Z důvodu pandemie nemoci covid-19 ji bohužel nedohrálo. V předčasně ukončené 

sezóně bylo sice na 3. místě, hodnocení se však neuskutečnilo, nikdo nesestoupil ani 

nepostoupil. Realizační tým tvořili Zdeněk Žrout, Vladimír Stibůrek, Jiří Stibůrek a Pavel 

Kmošek. Trenéra Lukáše Karala v polovině sezóny vystřídal Jan Herkus. 

Dorost v sezóně 2020 – 2021 nehrál. Jiskra Litomyšl dala přednost spolupráci se Sokolem Dolní 

Újezd. Dorostenci, kteří projevili zájem, byli proto uvolněni na hostování právě do Jiskry 

Litomyšl. 

Starší žáci hráli pod názvem Tělovýchovná jednota Jiskra Litomyšl/Tělovýchovná jednota Sokol 

Čistá, zapsaný spolek. V sezóně 2020 – 2021 se účastnili soutěže Lion Sport Krajský přebor 

skupiny A. Ani tato soutěž nebyla dohrána, mužstvo skončilo na 10. místě. Nikdo nesestoupil 

ani nepostoupil. Trenéry byli Zdeněk Žrout a Jakub Kadidlo. 

Mladší žáci hráli pod názvem Tělovýchovná jednota Jiskra Litomyšl/Tělovýchovná jednota 

Sokol Čistá, zapsaný spolek. V sezóně 2020 – 2021 se účastnili soutěže Lion Sport Krajský 
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přebor skupiny A. Soutěž bohužel rovněž nebyla dohrána. V předčasně ukončené sezóně 

mužstvo obsadilo 8. místo. Nikdo nesestoupil, nikdo nepostoupil. Trenéry byli David Kulhavý 

a Jiří Paclík. 

Elévové hráli v sezóně 2020 – 2021 bez tabulek. Starší elévové navíc nebyli pro nedostatek 

hráčů přihlášeni do soutěže. Ti, kteří měli zájem, byli puštěni na hostování do Jiskry Litomyšl. 

Soutěže mladších elévů nebyly z důvodu pandemie covid-19 dohrány. Trenéry byli Petr Křivka, 

Jan Boštík a Petr Sigl. 

TJ měla v této sezóně také minipřípravku, která sehrála několik přátelských zápasů. Vedli ji 

Petr Křivka a Jan Boštík. 

Vedoucími mládeže byli v roce 2021 Jiří a Vladimír Stibůrkovi.  

 

Tělovýchovné jednotě se v letošním roce podařilo uspořádat pátý ročník turnaje Rodáků, který 

se konal pod záštitou firmy KKZP s.r.o. Zúčastnilo se jej 12 mužstev. Turnaj se hrál ve dvou 

skupinách, přičemž celky, které hrály semifinále, si zahrály s AC Sparta Praha. Z těchto mužstev 

byl vytvořen tým Výběr Čistá. Turnaj vyhrálo mužstvo Pávici. 

SESTAVA AC Sparta Praha – Jaromír Blažek, Jiří Novorný, Petr Koloušek, Petr Papoušek, Lukáš 

Zelenka, Radim Holub, Jan Flachbart a Štěpán Kučera. 

Po turnaji proběhla autogramiáda bývalých hráčů AC Sparta Praha. Večer se uskutečnil koncert 

skupiny Machos Burritos s následnou diskotékou. Akce se dle pořadatelů velice vydařila. 

 

Stavební úpravy areálu: 

- rekonstrukce střechy zázemí TJ Sokol, oprava místní komunikace – náklady činily 

393 238 Kč (spoluúčast obce Čistá, MŠMT a firmy SAINT-GOBAIN ADFORS CZ s.r.o.) 

                                                                                                                                

Myslivecký spolek Čistá 
Výměra honitby: 1671 ha 

Předseda: Radek Zölfl 

Hospodář: Petr Lenoch 

Spolek měl v roce 2021 17 členů (z toho jednu ženu). Jeho členové se zapojili do přípravy 

dalšího ročníku Branného dne. Další aktivity spolek nevykonával. 

 

HC Čistá, zapsaný spolek (podklady kronikáři poskytl Jiří Elčkner) 

Rok 2021 začal stejně, jako ten starý skončil. Covid zavřel úplně všechno, hokejová sezóna byla 

ukončena, nekonal se Hokejový ples… 

První akcí, které se členové spolu zúčastnili, byl až Branný den. Za zmínku pak jistě stojí  

i události, které následovaly po tornádu na jižní Moravě, kdy jsme byli napříč společností 
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svědky ohromné vlny solidarity. Také hokejisté se semkli a vybrali mezi sebou krásných 15 tisíc, 

které věnovali na pomoc poničeným obcím. Mnozí hráči navíc přispěli i v jiných sbírkách. 

S končícím létem pak hokejisté vyhlíželi novou sezónu, byť znovu s nejistotou, jestli (a jak 

dlouho) se bude hrát. První společnou aktivitou bylo soustředění v Nymburce, kterého se 

spolu s čisteckými hráči zúčastnili také hráči Makova a Příluky. Celá akce se nesla v duchu 

stmelování party a tvrdého drilu na ledě.  

Před novou sezónou byla uvolněna pravidla Městské hokejové ligy, kádr byl doplněn o čtyři 

hokejisty. Výsledky prvních zápasů ukázaly, že šlo o kvalitní hráče, kteří týmu pomohli. Jenže…. 

Sezóna se sice slibně rozběhla, ale po šesti kolech přišla opět opatření, která znamenala 

nejprve přerušení, následně i zrušení městské ligy. Za zmínku však určitě stojí, že HC Čistá 

patřila po šesti kolech krásná druhá příčka. 

V prosinci proběhla výroční schůze spolku, na níž bylo zvoleno staronové vedení. Předsedou 

zůstal Jiří Elčkner. 

Poslední letošní akcí bylo Vánoční bruslení, které se i přes přísná protiepidemická opatření 

uskutečnilo. Naopak bylo v samotném závěru roku zřejmé, že připravovaný Hokejový ples 

v původním (lednovém) termínu určitě neproběhne. 

 

Sbor pro občanské záležitosti (SPOZ) 

Z důvodu pandemie covid-19 byla činnost SPOZu významně utlumena. Spolek se však podílel 

na tradičním Vítání občánků, které proběhlo v červnu. 

 

Včelaři (zpracováno podle podkladů Mgr. Pavla Kuře) 
V katastrálním území Čisté bylo v roce 2021 registrováno 222 včelstev od sedmnácti včelařů,  

z toho dvou žen. Jen otec a syn Padělkovi chovali celkem 95 včelstev, krom dvou dalších včelařů 

měli ti zbývající maximálně 10 včelstev. 

Zima byla sice mírná, ale chladné počasí, připomínající spíš přelom března a dubna, vydrželo 

až do druhé poloviny května. Varoázou a dlouhým předjařím oslabená včelstva proto zvládala 

jarní snůšku poměrně obtížně. První med se vytáčel velmi opožděně - až kolem letního 

slunovratu či později a bylo to prakticky jediné významnější medobraní. Silnější včelstva se 

nakonec dostala přes 50 kg, celkově však šlo o druhý silně podprůměrný rok po sobě. Řada 

včelařů proto brzy rozpustila medové rezervy z předchozích období a už na začátku podzimu 

bylo po medu. Kilogram medu se prodával od 120 Kč výše, ceny kolem 180 Kč nebyly výjimkou. 

V důsledku kratší sezóny včelstva méně stavěla. Dařilo se chovu matek. Čisté se vyhýbaly 

případy nákaz včelím morem. Poměrně teplé počasí přetrvávalo až do začátku listopadu  

a podpořilo tak rozvoj roztoče varoázy. S ohledem na nepříliš silnou podporu včelařů ze strany 

státu, rostoucí náklady spojené s chovem včel a růst cen obecně lze očekávat nejen růst cen 

včelích produktů, ale i další úbytek včelařů.  
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Babinec 
S ohledem na pandemii koronaviru byla činnost spolku významně utlumena. Dámy se však mj. 

zapojily do napečení koláčků na Posezení s dechovkou, které se uskutečnilo v listopadu 

v kulturním domě. 

 

ČMS CHPH – MS ČISTÁ U LITOMYŠLE (informace o činnosti spolku kronikáři zprostředkoval 

Pavel Kmošek) 

V roce 2021 měl spolek 10 aktivních členů. Činnost spolku byla zejména na začátku roku 

ovlivněna pandemickou situací. Oblastní i celostátní výstavy byly zrušeny, schůze probíhaly 

online. Když se situace na jaře zlepšila, byly povoleny závody, kterých se spolek v maximální 

míře účastnil. Z těch, které pořádal OS Pardubice, nevynechali místní chovatelé žádný.  

Staří holubi se účastnili celkem 17 závodů, mladí holubi (holoubata) 5 závodů. Závody se 

konaly nejen v České republice, ale i v Německu (12x) či v Belgii: 

Meerane – 300 km 

Weimar – 380 km 

Gotta – 420 km 

Goblenz – 610 km 

Aachen – 710 km 

Oostende – 940 km 

Závody probíhaly tak, že chovatelé připravili holuby, dopravili je na místo startu a druhý den 

je vypustili. Holubi se následně vraceli do svých holubníků. Čas příletu se zaznamenával 

elektronicky, vzdálenost pomocí GPS. Počítač následně vypočítal průměrnou rychlost 

v metrech za minutu a vytvořil pořadí. 

Procentuální umístění ZO-OS-Pardubice: 

Staří holubi 

1. Staré Ždánice 

2. Čistá 

3. Proseč 

4. Vysoké Mýto 

5. Holice 

6. Pardubice 

7. Litomyšl 

8. Česká Třebová 

9. Chrast 

10. Přelouč 

11. Svítkov 
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Mladí holubi 

1. Čistá 

2. Proseč 

3. Přelouč 

4. Česká Třebová 

5. Chrast 

6. Litomyšl 

7. Staré Žďánice 

8. Holice 

9. Pardubice 

 

Spolek chovatelů holubů patří ke stabilním a perspektivním spolkům v obci, který si svými 

výsledky získal respekt i u silné konkurence. 

 

Český svaz chovatelů, z. s., Základní organizace Čistá (údaje kronikáři poskytl Pavel Jůza) 

Předseda: Pavel Jůza 

Jednatelka: Renata Šotolová 

Počet členů k 31. 12. 2020: 8 

V roce 2021 spolek zorganizoval sběr starého želena a účastnil se přípravy Branného dne. 

 

Kostel sv. Mikuláše, biskupa (z podkladů Mgr. Pavla Kuře sestavil kronikář) 
V církevní správě v Čisté, resp. v rámci Proboštství Litomyšl, došlo po několika letech ke 

změnám – do farnosti Pecka odešel zjara P. Antonín Brychta, do Pardubic pak o letních 

prázdninách P. Piotr Antkiewicz. P. Jan Pitřinec byl téměř celý rok studijně v Římě a byl zařazen 

jako výpomocný duchovní.   

Do roku 2021 jsme vstoupili v pokračujícím hlubokém lockdownu. Službu půlnočního cinku 

vykonali a tradici dostáli zvoníci Jakub Kuře, Petr Dřínovský a Pavel Kuře, podpořil je kostelník 

Miroslav Buben. Po zazvonění byl zazpíván Svatováclavský chorál a česká státní hymna. Kostel 

byl slavnostně nasvícen od půlnoční až po 2. ledna.  

Dne 14. března v poledne zazněl v rámci pořadu Polední zvony na Českém rozhlasu Vltava náš 

a2 v podání zvoníka Kubíka. 

V neděli 21. března jsme v rámci pravidelného zvonění před bohoslužbou oslavili 5 let 

obnoveného zvonu sv. Václava a Mikuláše (a2) na věži. Přítomni byli všichni zvoníci - celkem 

osm osob. V poledne pak v rámci Poledních zvonů zazněl náš nejstarší zvon f1 rukou Petra 

Dřínovského. 
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V pondělí 22. března se ve 12:00 hod. rozezněly v rámci minutové piety k uctění obětí 

pandemie covid-19 všechny tři zvony velké věže. Událost byla medializováno ve Svitavském 

deníku (Iveta Nádvorníková). 

Na Květnou neděli 28. března zazněl v rámci Poledních zvonů na ČR Vltava velký d1 

v provedení Pavla Kuře.  

Po mnoha letech – a spíše desetiletích – bylo v kostele v Čisté slaveno Velikonoční triduum. 

Obřady sloužil P. Karel Dvořák, hudební doprovod včetně pašijí obstarala zdejší schola.  

Při bohoslužbě na Zelený čtvrtek (Gloria) a pak opět na Bílou sobotu (Gloria) zazněly velké 

zvony.   

Na svátek Zmrtvýchvstání Páně 4. dubna požehnal P. Jan Pitřinec zrestaurovaný zvon sv. Pavla 

od zvonaře Wintera. Kompletní zrestaurování a nové příslušenství provedl Rostislav Bouchal 

ml. v Brodku U Přerova, zafinancoval a vše potřebné zajistil zvoník Pavel Kuře. Zvon byl odlit 

zjara roku 1922 z iniciativy tehdejšího faráře Františka Stejskala spolu se zvonem sv. Petra jako 

náhrada za válečné rekvizice. Zvony byly tenkrát financovány ze sbírky prováděné dům  

od domu (i s účastí farníků z Nové Vsi). Požehnán byl tehdy v Broumově a roku 1922 zazněl 

právě o Velikonocích. V Čisté byl požehnán až nyní. Hudební doprovod obstarala zdejší schola. 

Na Poledních zvonech na ČR Vltava pak zazněly všechny 3 zvony velké věže kostela  

sv. Mikuláše v Čisté.  Načasování všech čtyř Poledních zvonů je pro naši obec, zvony a kostel  

o to větší pocta, že se tak stalo v nejvýznamnější církevní svátek roku. Bohužel ještě ten den 

odpoledne jsme se dozvěděli smutnou zprávu – zemřel Jan Tralich, zvoník, kampanila, 

spoluorganizátor zvonických setkání v Praze. V Čisté nám ho připomínají nové věžní hodiny  

a automatické elektrické vyzvánění zvonu a2 (realizováno jeho firmou Zvonotec). Po zazvonění 

před bohoslužbou na Pondělí velikonoční zaznělo Janovi minutové sólo na velký zvon, v den 

pohřbu 9. dubna v 15 hod. pak společné pietní zazvonění.  

Dne 20. dubna byla dokončena nová konstrukce z nových dubových trámů pro zavěšení dvou 

menších zvonů na malé věži. Současně byly opatřeny nátěrem kovové části lucerny 

sanktusníkové věže. Kompletní realizaci provedl zvoník Pavel Kuře. Následně byl 22. dubna 

zavěšen a zprovozněn nově požehnaný zvon sv. Pavla (d3) a připraven post k montáž nového 

zvonu sv. Petra (h2). 

V rámci obnovy zvonů v okolí proběhlo 12. května setkání zvoníka Pavla Kuře se zástupci 

sousední obce Mikuleč. Zkušenosti z Čisté jsou přínosem i jinde.     

Na svátek sv. Jana Nepomuckého 15. května mezi 19:30 – 20:00 hod. jsme se připojili ke 

svatojánskému zvonění NAVALIS, na nový zvon sv. Jana z Nepomuku v kapličce na Brlence 

zazvonili brlenští zvoníci.  

Noc kostelů se s ohledem na nejistotu týkající se protiepidemických opatření tentokrát 

nekonala. 

V neděli 6. června slavili zlatou svatbu manželé Ludmila a Josef Lopaurovi.  Na cestu z kostela 

jim zazněly oba velké zvony. 
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Tradiční loučení páťáků zdejší ZŠ proběhlo v kostele sv. Mikuláše a na věži 25. června, mezi 

žáky byla i zvonířka Karolína. 

V neděli 1. srpna jsme slavili 100 let od narození nejstaršího občana – přesněji občanky – obce, 

paní Marie Pavlišové. K její poctě, za poděkování a pro radost zazněly oba velké zvony.  

Dne 10. srpna provedl Rostislav Bouchal Bouchal ml. zaměření pro nové srdce na historický 

zvon sv. Jana a Pavla mučedníků. Současně posoudil prostorové podmínky zvonového patra 

velké věže, doplnění zvonového souboru o další zvon tónu g1 nebo a1 nedoporučil.  

V sobotu 21. srpna zazněly svatební zvony Veronice Binkové z Čisté a Ondřeji Boštíkovi 

z Vlčkova. Od 15:00 hod. pak navázal program Litomyšlských dní barokní tradice se zaměřením 

na zvony – téma Barokní zvonaři v Brně a na Moravě; prezentoval PhDr. Leoš Mlčák 

z Olomouce, praktickou část s ukázkou díla Kateřiny Kerckerové a repliky jejího zvonu Mikuláš 

(původně 1744, nový 2019) provedl přímo na věži zvoník Pavel Kuře. Mezi hosty se objevil 

např.  kampanolog Petr Vácha či cechmistr zvoníků sv. Augustina z Hradce Králové David Kafka. 

Akce se zúčastnily čtyři desítky návštěvníků a byla velmi pozitivně hodnocena. 

Na svátek sv. Augustina 28. srpna si byli čistečtí zvoníci Pavel a Jakub poslechnout druhý 

největší zvon Čech – osmitunového Augustina v Hradci Králové.  Inspirativní byl i ceremoniál 

přijetí nového zvoníka. Pokračuje tak spolupráce mezi zvoníky v rámci diecéze.  

Nový školní rok 2021/2022 zahájil 1. září krátce před osmou hodinou velký zvon Mikuláš.  

V sobotu 4. září zazněly svatební zvony Petru Kaupovi z Čisté. 

Největší zvon odlitý v roce 2021 v Česku byl sv. Benedikt do Města Touškov (fis1/cca 850 kg). 

K jeho obnově napomohlo sdílení zkušeností z Čisté. 

V rámci dne památek 11. září si prohlédli obě věže našeho kostela manželé Haškovi z Kladna.  

V České republice již navštívili desítky věží a věžiček včetně našich svatomikulášských. 

V sobotu 18. září byl v Mikulči požehnán kompletně zrestaurovaný zvon P. Marie a sv. Jana 

Nepomuckého z roku 1776 od zvonaře W. Strauba. Následnou prezentaci a zavěšení provedl 

čistecký zvoník Pavel.  

Na svátek sv. Václava se šestičlenná skupinka z Čisté (z toho 4 zvoníci) zúčastnila slavnostního 

zvonění zvonu Augustin v Hradci Králové. Díky dobrým vztahům si na Augustina společně 

zazvonili i zvoníci Petr Dřínovský a Pavel Kuře. Odpoledne pak zazněly i zvony v Čisté.  

Zvon sv. Petr, odlitý již v říjnu 2020, se požehnání a zavěšení v roce 2020 kvůli pandemii  

covid-19 nedočkal a slavnost byla o rok odložena. Uskutečnila se v neděli 17. října v předvečer 

výročí požáru v roce 1740 a ve 280. roce od obnovy nejstaršího známého zvonu sv. Petra 

barokním sv. Petrem. Při pravidelné nedělní bohoslužbě zvon požehnal P. Karel Dvořák  

a symbolicky tak navázal na P. Františka Beneše, za jehož působení a jeho přičiněním byl kostel 

v Čisté opraven. P. Beneš zde také 18. března 2016 žehnal nový zvon sv. Václava a sv. Mikuláše, 

který byl téměř jistě prvním novým zvonem v rámci celé litomyšlské farnosti ve 21. století.  

O hudební doprovod se postarala zdejší schola. Hned po bohoslužbě byl zvon vynesen  
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a vytažen na malou věž a namontován, symbolicky zvoníky Pavlem a Štěpánem. Na 

slavnostním obědě jsme přivítali i paní zvonařku Dytrychovou a zvoníky od sv. Augustina 

z Hradce Králové. K odpolednímu programu do kostela svolával již nový zvon sv. Petr. Po 

přivítání hostů starostou obce odprezentoval obnovu zvonů v Čisté zvoník Pavel Kuře. Ve 

slavnostní atmosféře zvonového finále vyzpovídal starosta Petr Dřínovský osobnosti spojené 

s obnovou zvonů v Čisté - památkářku Veroniku Cinkovou, manželku hlavního donátora zvonu 

Mikuláš, Marcelu Maiwaldovou a pochopitelně „naši“ paní zvonařku Dytrychovou a dále trojici 

zvoníků – Bohumila Pavliše, Štěpána Maiwalda a Pavla Kuře.  Závěrečný dotaz byl položen 

starostovi Petru Dřínovskému. Z vystoupení byla cítit radost, úleva, upřímnost i dojetí. Ano, po 

104 a půl letech (a po bezmála sedmi letech úsilí) se Čistá zařadila mezi ta místa v naší vlasti, 

kde válkami zdecimovaný zvonový soubor je opět v pořádku, kompletní, silnější a kvalitnější 

než kdy dřív. V závěru slavnosti se návštěvníkům venku před kostelem s poučeným slovem od 

Bohumila Pavliše představily postupně jednotlivé zvony kostela od nejmenšího po největší, 

aby v závěru zaznělo nejprve malé „gloria“ v provedení menších zvonů   d3, h2 a a2 a poté pak 

historicky poprvé souzvuk všech pěti zvonů kostela sv. Mikuláše v Čisté. Po skončení slavnosti 

paní zvonařka nemohla jinak, než si opět prohlédnout „svého“ Mikuláše ve věži, načež 

výjimečně a jen pro ni se „dvoutunové dé“ také rozhoupalo k minutovému vystoupení. 

Slavnost byla obsáhle prezentována ve Svitavském deníku. Ať zvoní! 

Na státní svátek 28. října v 18 h zazněl jako obvykle největší zvon kostela.  

Na svátek 17. listopadu zazněly ve 14 hod. oba zvony velké věže nejen k uctění výročí tohoto 

dnes, nýbrž i ke slavnostnímu otevření vyhlídky u Fajmonovy lípy.  

Tradiční adventní koncert v kostele sv. Mikuláše ani adventní výstava se kvůli epidemii 

neuskutečnily. Žáci zdejší ZŠ však zazpívali z vestibulu kulturního domu při rozsvícení 

vánočního stromu, na které přišlo mnoho lidí. Tradice důležitá pro komunitu obce tak byla 

alespoň zčásti dodržena. 

 Vánoční bohoslužby v kostele sv. Mikuláše zpestřil hudební program zdejší scholy a v závěru 

„půlnoční“ sloužené tradičně od 15:30 hod, byl kostel až do Nového roku slavnostně nasvícen.  
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Základní škola a Mateřská škola Čistá 

Základní škola ve školním roce 2020/2021 
Počet žáků: 31 

Personální obsazení:  Mgr. Miloslava Siglová, ředitelka  

Mgr. Martina Zahálková, učitelka  

    Vendula Hondlová, DiS., učitelka 

    Věra Kladivová, vychovatelka, školní asistentka 

    Jana Moučková, školnice  

Při škole je zřízena školní družina. 

 

Zájmové kroužky:  Angličtina hrou 
   Keramika 

Čtenářská dobrodružství 
   Taneční kroužek 
 

Z akcí školy 
- Slavnostní zahájení školního roku v úterý 1. září za přítomnosti rodičů prvňáčků  

a pozvaných hostů   

- Hasičský den 4. září 

- Informační schůzka pro rodiče prvňáčků (online)  

- Slavnost Slabikáře  

- Jíme zdravě a s chutí – přednáška ke zdravému stravování, „Spolek My a děti“  

- Oslava tradic Vánoc, rozdávání dárečků u vánočního stromu ve škole 

- Zapojení do projektu „Veselé zoubky“ - 1. ročník  

- Projektový den „Karnevalové veselí“  

- Projektový den „Čarodějnická škola“  

- Akce připravená pro rodiče s dětmi ve venkovním areálu školy zaměřena na tradice  

a zvyky Velikonoc   

- Projektový den „Den dětí“  

- Návštěva kostela spojená s odbornou přednáškou o historii kostela pro žáky 5. ročníku, 

průvodcem byl Mgr. Pavel Kuře  

- Bambini Cup 2021 

- Kouzelnické vystoupení J. Krejčího 

- Slavnostní zakončení školního roku, pasování páťáků spojené s přespáváním ve škole  

Také školní rok 2020/21 výrazně poznamenala pandemie covid-19. Část školního roku 

probíhala proto online výuka. V roce 2021/22 již sice k plošnému uzavírání škol nedošlo, 

zejména na podzim se však škola musela potýkat s karanténami žáků i pracovníků.  
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Aktivity školní družiny 

- Rozvoj čtenářské gramotnosti – pravidelné pondělní čtení  

- Zapojení do projektu „Záložka do knihy spojuje školy“ Státní pedagogické knihovny  

v Bratislavě – partnerská škola ZŠ Brekov, okres Humenné  

- Drakiáda  

- Ježíškova vnoučata – výroba přání pro Domov seniorů v Litomyšli  

- Příprava divadelního loutkového představení – online vánoční besídka pro rodiče  

- Pečení vánočního cukroví, vánočního závinu na Vánoční besídku  

- Seznamování se s různými technikami – linoryt, plstění, tisk z výšky, práce s drátem, 

batika, vyšívání, šití, keramika, práce s pájkou  

- Výroba čarodějnice a její pálení (oslavy tradic)  

- Účast ve výtvarné soutěži „Život, Země, Slunce“ – výhra v soutěži, odměnou byly volné 

vstupenky do Záchranné stanice Pasíčka   

 

Škola byla zapojena do programů „Ovoce do škol“ a „Mléko do škol“ či projektu města 

Litomyšle MAP II. Dále byla škola zapojena do „Síťování základních škol v oblasti čtenářské 

gramotnosti“. Projekt kronikář popsal již v zápisu za rok 2020. 

Po celý školní rok probíhal projekt „MŠ, ZŠ, ŠD Čistá 63“ v rámci Výzvy Podpory škol formou 

projektů zjednodušeného vykazování – Šablony II. Tento projekt měl být realizován od  

1. 8. 2019 do 31. 7. 2021. Vzhledem k dlouhodobému uzavření škol a nemožnosti některé 

aktivity realizovat, bylo požádáno o prodloužení realizace do 31. 1. 2022. Celkové způsobilé 

výdaje projektu jsou ve výši 917 234,00 Kč. Prostředky jsou hrazeny z 85 % z ESF a 15 % ze 

státního rozpočtu.  

Finanční prostředky z tohoto projektu jsou využity na financování školního asistenta v MŠ  

s úvazkem 0,5, školního asistenta v ZŠ s úvazkem 0,5, školního asistenta v ŠD s úvazkem 0,2. 

Mezi další povinné šablony patří jeden projektový den v MŠ zaměřený na polytechnické 

vzdělávání, dva projektové dny v ZŠ zaměřené na podporu kariérového poradenství  

a Čtenářský klub ve ŠD - zaměřený na rozvoj čtenářské gramotnosti. 

Škola byla rovněž zapojena do programu „Podpora výuky plavání v základních školách v roce 

2020 (VII. etapa)“ – přidělená výše dotace byla 4 914 Kč, skutečně bylo vyčerpáno 3 120 Kč 

(doprava žáků). 

Dále se ZŠ a MŠ Čistá zapojila do Smlouvy o partnerství s finančním příspěvkem v rámci 

projektu Potravinová pomoc dětem ve vážné sociální nouzi v Pardubickém kraji II  

(1. 2. – 30. 6. 2021). Žádné dítě ZŠ však požadovaná kritéria nesplňovalo, finanční podpora 

proto nebyla čerpána. 

 

Základní škola vydávala svůj zpravodaj a informovala prostřednictvím webových stránek či 

Obecního zpravodaje (taktéž mateřská škola). 
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Mateřská škola ve školním roce 2020/2021 
Počet dětí: 38 

Personální obsazení: Mgr. Jitka Řeháková, zástupce ředitele pro předškolní výuku 

   Lenka Hofmanová, učitelka 

   Jitka Marešová, učitelka  

   Denisa Rábová, DiS., učitelka 

   Kamila Škrancová, asistentka pedagoga 

   Petra Hanusová, školnice  

 
Zaměstnanci školní jídelny a školní jídelny – výdejny: 

   Marcela Binková – vedoucí stravování, kuchařka 

   Pavla Bačovská, kuchařka 

   Marcela Minářová, dovoz a výdej obědů 

 

Akce mateřské školy:  
Z důvodu protiepidemických opatření neprobíhaly aktivity s žáky základní školy. 

Tematické dny 

- Den se skřítkem Podzimníčkem – jednalo se o tematické dopoledne zaměřené na 

činnosti s plody podzimu, poté se uskutečnila přírodovědná procházka s úkoly, která 

byla zakončená odměnou 

- Strašidelná školka – děti si připomínaly svátek zemřelých (tzv. dušičky), zkoušely 

pokusy a experimenty s netradičním materiálem, měly strašidelné převleky. Na závěr 

šly po vesnici v průvodu s lampionky 

- Mikulášská návštěva – dopoledne děti strávily v převlecích, dočkaly se i Mikulášské 

nadílky a návštěvy čerta, anděla i Mikuláše. Čekání si zkrátily soutěžemi 

- Knížkový den – 1x byl v MŠ uspořádán den s knihou, jehož cílem byl rozvoj 

předčtenářské gramotnosti a seznamování se s populárními dětskými hrdiny 

- Eskymácký den – děti se „vypravily“ Grónské země, hrály si na Eskymáky a dozvěděly 

se zajímavosti o jejich životě – stavěly iglú, vyráběly tučňáky, krmily lední medvědy  

a učily se chodit po ledových krách 

- Pohádkový karneval – v letošním se konal karneval pouze v MŠ, pro děti to byla 

příjemná změna, užily si zábavný den plný tance a soutěží v prostředí, které je pro ně 

známé 

- Hračkový den – konal se jedenkrát, a sice na téma „ZOO“ – děti si směly do školky 

přinést plyšové zvířátko 
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- Dopravní den – v červnu učitelky pro děti připravily dopravní den; děti prokazovaly své 

znalosti z oblasti dopravy i bezpečnosti silničního provozu; pro tento účel bylo využito 

dopravní hřiště vedle školky  

Akce pro rodiče s dětmi 

- Zvířátka z kaštanů – domácí úkol pro předškoláky na podzimní měsíc 

- Sněhohrátky – zimní tvoření rodičů s dětmi ze sněhové nadílky  

- Povolání – mladší děti si s rodiči v domácím prostředí hrály na povolání, zasílaly 

fotografie na téma „Čím chci být, až vyrostu“  

- Výstava na plotě – jarní poznávání květin  

- Jarní stezka po Čisté – v době Velikonoc byla pro rodiče s dětmi připravena s úkoly 

- Strom Láskovník – místo tradiční besídky ke Dni matek byla připravena celodenní akce 

pro maminky s dětmi; na školní zahradě si prošly stanoviště a za odměnu dostaly 

srdíčko ze stromu 

- Odpoledne s tatínky – konalo se poprvé – cílem bylo oslavit svátek otců netradičními 

disciplínami – děti spolu se svým tátou plnily „chlapské“ úkoly. Akce měla velmi kladné 

ohlasy  

- Loučení s předškoláky – tradiční červnová akce spojená s pasováním na předškoláka  

Exkurze, výlety 

- Exkurze u hasičů – návštěva místních hasičů, tematické dopoledne na stanovištích 

připravené dobrovolníky SDH Čistá 

- Program první pomoci od zdravotní sestry – „Ošetřujeme opičáka Baryka“  

- Papoušci v MŠ – děti získaly nové povědomí o exotickém ptactvu, které chová paní 

Štorková z Čisté 

- Beseda s Policií ČR – děti s Policií besedovaly na téma dopravní výchova a bezpečnost 

- Výlet do Litomyšle – starší děti navštívily starobylou Litomyšl a navštívily zámek, 

Klášterní zahrady či Smetanův dům; výlet zakončily zmrzlinou a pobytem na dětském 

hřišti 

- Výlet do lesa – mladší děti se vydaly na výlet do lesa na Brlenku, hledaly skřítka 

Mechuru a plnily jeho úkoly 

Divadelní spolky a jiné 

Děti zhlédly představení těchto divadelních souborů/spolků: 

- Divadelní soubor JOJO – Lesní skřítek, Perníková chaloupka, Vyprávění z pralesa 

- Mobilní planetárium – Život stromů, Vesmír  

- Agentura Pernštejn (loutkové divadlo) - Jak čerti Jelito a Kopyto vařili vtipnou kaší 

- Hudební program Zpívánky s Vaškem a Mírou – Vánoční koledování, Loučení  

s předškoláky  

- Divadlo U dvou sluncí – Na skok do Nového Zélandu   
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Demografický vývoj v roce 2021 (údaje kronikáři dodal Obecní úřad v Čisté) 
Počet obyvatel k 31. prosinci 2021: 988 (včetně cizinců) 

 

Počet narozených dětí: 15 

Počet úmrtí: 5 

Počet přistěhovaných občanů: 9 

Počet odstěhovaných občanů: 21 
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Události v ČR 

15. ledna byl v České republice spuštěn registrační a rezervační web pro očkování pro seniory 

nad 80 let. Kvůli velkému zájmu se ale systém záhy zhroutil. Ještě ten den ale přibyly termíny 

na očkování a rezervační web začal opět fungovat. 

19. února Ministerstvo zdravotnictví oznámilo, že od pondělí 22. února je na místech s větší 

koncentrací lidí povinné nošení respirátorů, nanoroušek či dvou chirurgických masek 

najednou. 

2. března byl v Pardubickém kraji vyhlášen stav hromadného postižení osob. V nemocnicích 

chyběla volná lůžka. 

7. dubna byl odvolán ministr zdravotnictví Jan Blatný, ve funkci jej nahradil Petr Arenberger. 

12. dubna v České republice skončil nouzový stav, který platil od 5. října 2020.  Byl tak zrušen 

zákaz pohybu mezi okresy nebo omezení nočního vycházení. 

17. dubna byly na mimořádné tiskové konferenci vlády premiérem Andrejem Babišem  

a vicepremiérem Janem Hamáčkem oznámeny informace o údajném podílu agentů ruské 

tajné služby GRU na výbuchu muničních skladů ve Vrběticích z roku 2014. Zároveň bylo 

oznámeno vyhoštění 18 ruských diplomatů, jež české tajné služby podezíraly ze špionáže. 

26. května byl Adam Vojtěch podruhé jmenován ministrem zdravotnictví (po Petru 

Arenbergerovi). České internetové stránky zaplavila série vtipů, lidé se neschopností vlády 

bavili ve velkém. Adam Vojtěch však přinesl jistě zklidnění, stejně tak i určitou vlídnost, které 

se české politické scéně obecně nedostávalo. 

24. června zasáhla Hodonínsko a Břeclavsko extrémní bouře s tornádem. Nejvíce byly 

poškozeny vesnice Moravská Nová Ves, Mikulčice, Hrušky a Lužice. Zemřelo 6 lidí, stovky 

dalších byly zraněny.  

8. – 9. října proběhly v České republice volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. Volby 

vyhrála koalice SPOLU, druhé skončilo hnutí ANO současného premiéra Andreje Babiše. 

10. října byl prezident republiky Miloš Zeman byl převezen do Ústřední vojenské nemocnice 

Praha s cirhózou jater. 

25. listopadu vyhlásila vláda v demisi v reakci na další vlnu pandemie covidu-19 nouzový stav, 

který skončil během vánočních svátků. 

28. listopadu byl Petr Fiala (ODS) jmenován premiérem ČR. 

17. prosince prezident republiky jmenoval novou vládu. Ta vzápětí oznámila, že i přes 

nebezpečí šíření mutace omikron neprodlouží nouzový stav. Chce spoléhat na osobní 

zodpovědnost každého občana. Na konci roku sice byla vydána opaření týkající se oslav 

Silvestra a Nového roku, jevila se však spíše jako úsměvná (určovala počet osob u stolu apod., 

která bylo možné kontrolovat a vynucovat jen velmi obtížně…). 
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Události ve světě 

Také v roce 2021 byl hlavním tématem světových státníků boj s pandemií nemoci covid-19. Na 

začátku roku upínala většina států pozornost k nadějným výsledkům nových vakcín, v průběhu 

roku se však stále více ukazovalo, že vakcíny sice naštěstí ochrání většinu lidí před těžkým 

průběhem nemoci, nedokážou však efektivně zastavit její šíření. S každou novou mutací viru 

rostla beznaděj i frustrace. K tomu všemu se přidávaly nejrůznější dezinformace, kterým po 

celém světě uvěřily statisíce – a spíše miliony – lidí. Tyto dezinformace a zároveň odpor 

k opatřením proti šíření covidu vedly ve většině (nejen) evropských zemí k protestům, někde  

i k násilnostem a střetům s policií. 

 

Z dalších událostí: 

• 18. ledna odebrala Mezinárodní federace ledního hokeje Bělorusku pořadatelství 

mistrovství světa v ledním hokeji v roce 2021 z důvodu obav o bezpečnost účastníků 

vzhledem k protestům, které se v zemi konaly. Lukašenkův běloruský režim je 

považován za poslední skutečnou diktaturu v Evropě, byť ani o Rusku si žádné iluze 

dělat nelze 

• 20. ledna složil Joe Biden  ve Washingtonu prezidentskou přísahu a stal se 

46. prezidentem Spojených států amerických 

• 23. července začaly XXXII. letní olympijské hry v Tokiu, přeložené kvůli covidu-19  

z roku 2020. Hry proběhly bez diváků a s přísnými opatřeními 

• na konci roku eskaloval konflikt mezi Ruskem a Ukrajinou; ruský prezident Putin byl 

v podezření, že chystá invazi na Ukrajinu. Pomohou evropské státy Ukrajině? Nebo 

budou opět jen přihlížet? To byly otázky posledních dní roku 2021, na které jsme však 

odpověď zatím neznali…. 

 

  

https://cs.wikipedia.org/wiki/18._leden
https://cs.wikipedia.org/wiki/Protesty_v_B%C4%9Blorusku_(2020%E2%80%932021)
https://cs.wikipedia.org/wiki/20._leden
https://cs.wikipedia.org/wiki/Joe_Biden
https://cs.wikipedia.org/wiki/Inaugurace_Joea_Bidena
https://cs.wikipedia.org/wiki/Prezident_Spojen%C3%BDch_st%C3%A1t%C5%AF_americk%C3%BDch
https://cs.wikipedia.org/wiki/23._%C4%8Dervenec
https://cs.wikipedia.org/wiki/Letn%C3%AD_olympijsk%C3%A9_hry_2020
https://cs.wikipedia.org/wiki/Tokio
https://cs.wikipedia.org/wiki/Covid-19
https://cs.wikipedia.org/wiki/2020
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Počasí v roce 2021 

Počasí roku 2021 bylo velmi nestabilní, docházelo ke střídání jednotlivých jevů, časté byly 

větrné dny. Srážek bylo letos poměrně hodně.  

 

Leden 

Noc na Nový rok byla mrazivá, mráz se udržel po celý den. Následně se oteplilo. Až do  

10. ledna převažovalo spíše teplejší počasí. V noci se teploty pohybovaly od -2 °C do + 3, přes 

den se šplhaly až k 5 stupňům. Vydatněji sněžilo jen 7. ledna, kdy napadlo kolem 10 cm, sníh 

ale postupně odtával.  

Teprve v týdnu od 11. ledna dorazilo skutečné zimní počasí. 11. ledna se sice teplota přes den 

pohybovala zprvu jen kolem nuly či slabě nad nulou, ale už odpoledne přišlo poměrně výrazné 

ochlazení. V 17 hodin jsme v Čisté naměřili -7 °C, teplota přitom do večera ještě klesla. 

Následující den se přidalo sněžení, sněžilo takřka celý týden. 17. ledna leželo v Čisté kolem  

20 cm sněhu. V noci ze 17. na 18. ledna přišel silný mráz, kdy teploměr ukazoval -12 °C. 

V chladnějších částí obce mohl být mráz ještě silnější. Už 19. ledna se však začalo oteplovat. 

V noci teplota klesla jen mírně pod bod mrazu, přes den se pohybovala kolem 3 °C, 22. ledna 

jsme naměřili dokonce 9 stupňů. Výraznější ochlazení přinesl až závěr měsíce. 

 

Únor 

Únor začal mrazivě. Rtuť teploměru spadla 1. února při jasném počasí na minus 10 °C. Teploty 

pod nulou se udržely po celý den. V dalších dnech se oteplilo, 3. a 4. února jsme naměřili až  

9 °C. V sobotu 6. února slabě sněžilo, v noci na neděli se pak ochladilo na -4 až -5 °C. V pondělí 

8. února pokryla silnice a chodníky ledovka. Teplota v noci klesla na -7 °C, přes den se 

pohybovala kolem -4 stupňů. Další dny byly velmi mrazivé. V noci teplota klesala k -10 °C, 12. 

února jsme v Čisté naměřili až -12 stupňů, mrazivo bylo i přes den, kdy teplota „stoupala“ na  

-6 až -5 °C. Převládalo jasné až skoro jasné počasí, jen občas se zatáhlo a slabě sněžilo. 

Nejsilnější mráz letošní zimy přišel v noci ze 14. na 15. února, kdy jsme naměřili -16 °C. 

V následujících dnech se oteplovalo. 17. února pršelo, opět nás potrápila ledovka. Konec února 

se nesl ve znamení převážně polojasného, místy pak oblačného, zároveň však teplého počasí. 

24. února jsme naměřili kolem +17 °C! Samotný závěr měsíce pak přinesl noční teploty slabě 

pod nulou, denní kolem 5 – 7 °C. 

 

Březen 

Ačkoliv se koncem února mohlo zdát, že nás zima opouští, březen přinesl řadu dní, kdy v noci 

teplota klesla pod bod mrazu a přes den jen několik stupňů nad ním. Velmi studené byly 

například první březnové noci. 2. března klesla teplota na -5 °C, 6. a 7. pak na méně než  

-6 stupňů. Přes den se v tyto dny pohybovala jen mezi 3 a 4 stupni. V neděli 7. března se navíc 

během odpoledne přidal silný vítr, který teplotu pocitově snižoval. Velmi silný vítr nás potrápil 

také 11. – 13. března. Teploty však byly již vyšší. V sobotu 13. února jsme naměřili 12 °C. 
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V následujícím týdnu však došlo opět k ochlazení, přidalo se i občasné sněžení. V neděli  

21. března sněžilo prakticky celý den. V noci na neděli klesla teplota na -6, postupně se však 

zvedala až na -2 °C. Přes den se pohybovala mírně nad nulou. Závěr března přinesl oblačnou 

až zataženou oblohu s postupně se zvyšujícími teplotami. V sobotu 27. března jsme naměřili 

12 stupňů, následující dny bylo ještě tepleji. Postupně se též vyjasňovalo. V úterý 30. března 

se odpolední teploty dostaly nad 15 stupňů, ve středu 31. března dokonce nad 20 °C. V noci 

bylo nejčastěji kolem 4 stupňů. 

 

Duben 

První polovina dubna přinesla proměnlivé, převážně však chladnější počasí. Prvního dubna 

bylo sice při polojasném počasí kolem 20 stupňů, už druhý den to však bylo jen 13 stupňů. Bílá 

sobota 3. dubna pak byla skutečně bílá. Ochladilo se na 3 – 4 °C, odpoledne pak krajinu pokryl 

sníh. Sněhové přeháňky či občasné sněžení se objevovaly až do poloviny měsíce. Teplota 

v takových dnech klesala až k minus 3 stupňům (9. 4.). V jiných dnech, jako například v neděli 

11. dubna, jsme se zase dočkali příjemného jarního počasí s teplotami kolem 15 °C. Druhá 

polovina měsíce přinesla postupné oteplování, byť při stále velmi proměnlivém počasí.  

28. dubna bylo velmi větrno, 30. dubna jsme ráno naměřili necelých 10 °C, přes den pak 

příjemných 16 až 18 °C.  

 

Květen 

Květnové počasí bylo teplejší, ale také deštivější, v některých dnech pak i velmi větrné. 

V pondělí 10. a v úterý 11. května jsme při polojasném počasí naměřili mezi 26 až 27 °C. 

V pondělí 10. května zároveň hodně foukalo. V dalších čtyřech zase dost pršelo, ve čtvrtek  

13. dubna se jednalo o takřka celodenní velmi vydatný déšť, který na některých místech země 

zvedal hladiny řek. Také v nedaleké Litomyšli došlo k lokálním povodním. Přeháňky, občasný 

déšť, ale i vydatnější srážky se objevovaly i v druhé polovině května. Dní, kdy se odpolední 

teploty šplhaly alespoň ke 20 °C, bylo velmi málo. Nejčastěji to bylo jen do 14 až 16 °C. Ranní 

se pohybovaly mezi 11 a 6 °C, v pondělí 24. května to však bylo jen kolem 4 stupňů. 

 

Červen 

Červen přinesl počasí stabilnější i teplejší. Prvního června bylo sice ráno jen kolem 5 °C, 

odpoledne jsme však naměřili přes 20 stupňů. To vše při téměř jasném počasí. V dalších dnech 

se zvedaly jak ranní, tak odpolední teploty. Už 4. června se odpolední teplota pohybovala 

kolem 26 °C, podobně tomu bylo i v sobotu 5. června. Následovalo přechodné ochlazení,  

už v pondělí 7. června jsme však naměřili 28 °C. Podobné (či mírně vyšší teploty) panovaly  

i v dalších dnech. Ty ranní se pohybovaly kolem 10 °C, postupně se však zvyšovaly na  

12 – 14 °C. Převažovalo polojasné až oblačné počasí, k němuž se 11. a 12. června přidal 

občasný déšť. V neděli 13. června foukal po celý den velmi studený vítr, teplota se pohybovala 

jen mezi 16 – 18 °C. Následovaly velmi teplé dny. Ranní teplota klesala mírně pod 10 °C 

(případně se pohybovala nad 10 stupni), odpolední se blížila 30 °C. Ve čtvrtek 17. června ji pak 
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dokonce překonala. Ve dnech 19. až 21. června stoupala teplota až k 32 °C. Teplé počasí načas 

přerušily bouřky, které se Čistou prohnaly právě v pondělí 21. června. V následujících dnech 

sice ranní teploty klesaly jen k 17 – 16 °C, odpolední však při oblačném až polojasném počasí 

jen slabě přesáhly 25 stupňů. 24. června se částí Hodonínska prohnalo ničivé tornádo, které 

za sebou zanechalo šest mrtvých, řadu zraněných a obrovské materiální škody. V úterý  

29. června jsme naměřili téměř 33 °C, noční bouřky však přinesly ochlazení. 

 

Červenec 

Začátek července byl poměrně chladný. Hned 1. července jsme za občasného deště naměřili 

jen mezi 19 a 21 °C. Na svátek svatých Cyrila a Metoděje bylo ráno jen necelých 12 °C, přes 

den pak při oblačném počasí kolem 25 stupňů. Na svátek Mistra Jana Husa se však teplota 

vyšplhala až ke 30 °C, ve čtvrtek 8. července pak dokonce na 32 – 34 °C. V noci na 9. července 

dorazily silné bouřky. Ochladilo se. Ráno spadla teplota k 16, postupně jen ke 13 °C, přes den 

se pohybovala nejprve okolo 23 °C, postupně kolem 26 až 27 °C. Už 13. července jsme ale 

naměřili opět více než 30 °C, a to při jasném až skoro jasném počasí. Brzy však opět přišly 

bouřky s intenzivním deštěm a následným ochlazením. Teplot kolem 30 °C jsme se dočkali až 

po 20. červenci. Například 23. července jsme naměřili 27 – 28 °C, následující ten pak teploty 

opět atakovaly 30 °C. V noci se teploty pohybovaly od 14 do 11 stupňů. V neděli 25. července 

ráno a dopoledne pršelo. Teplota spadla na 24 °C. V následujících dnech nás provázelo spíše 

oblačné počasí s občasnými bouřkami. 30. července jsme opět naměřili 30 °C, v poslední 

červencový den pak o přibližně 3 stupně méně. Pokud si kronikář vše správně poznamenal, 

pak jedinou tropickou nocí, kdy teplota neklesla pod 20 °C, byla noc z 27. na 28. července.  

 

Srpen 

Srpen začal chladným a deštivým počasím. Ranní teploty spadly na 15 stupňů, odpolední pak 

nepřesáhly 17 °C. Proměnlivé počasí s deštěm pokračovalo i v následujících dnech. 3. srpna 

jsme naměřili příjemných 26 °C, ale o dva dny později teplota nestoupla výš, než na 16 stupňů. 

Letní teploty se vrátily až se svatou Klárou, kdy jsme ráno naměřili 13 °C, odpoledne pak  

27 – 28 °C. V dalších dnech bylo ještě tepleji. 15. srpna teplota po dlouhé době opět překročila 

tropickou třicítku. Hned v noci na 16. srpna a po celý 16. srpen nás ale potrápily bouřky, které 

s sebou přinesly opětné ochlazení. V úterý 17. srpna sice nepršelo, ale bylo celý den zataženo 

a velmi větrno. Teplota nepřesáhla 17 °C. Spíše chladné a na přeháňky bohaté počasí 

převažovalo až do konce srpna. Ranní teploty se pohybovaly od 15 do 10 °C, 25. srpna bylo 

necelých šest stupňů. Odpolední kolem 20, 21. srpna bylo až 26 °C. Byly ale i dny mnohem 

chladnější. Například 24., 27. – 31. srpna teploměr jen málokdy překročil 17 °C. Poslední 

prázdninový den navíc celý propršel. 

 

Září 

Září přineslo relativně stabilní počasí. První školní den bylo oblačno až polojasno. Ranní teploty 

spadly k 11 °C, ty odpolední se pak zastavily na 20 stupních. V dalších dnech převažovalo 
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polojasné až skoro jasné počasí. V neděli 5. září ráno bylo sice chladno, jen 6 °C, odpoledne 

však provázalo slunečné počasí s teplotami kolem 22 °C. Teplo bylo až do poloviny měsíce, 

přičemž jsme naměřili i teploty vyšší – nejčastěji mezi 23 – 24 °C, 9. září dokonce více než  

26 °C. V některé dny bylo též hodně větrno. Nejvíce foukalo 8. a 9. září. Ranní teploty se v první 

polovině září pohybovaly nejčastěji mezi 13 a 8 °C. Jen 9. září bylo ráno s 15 °C ještě příjemně 

teplé. V druhé polovině září přibylo oblačných a také chladnějších dní. Mnoho ale nepršelo – 

s výjimkou 16., 17. a 18. září. Odpolední teplota se nejčastěji pohybovala mezi  

12 - 14 °C, objevily se ale i dny teplejší. O víkendu 25. a 26. září jsme při polojasném počasí 

naměřili mezi 22 a 24 °C. V závěru měsíce se mírně ochladilo. Odpolední teploty se pohybovaly 

jen do 20 stupňů. 29. září odpoledne také zapršelo. 

 

Říjen 

První říjnové ráno bylo velmi chladné. Teplota spadla na +2 °C, v některých částech obce bylo 

možná i chladněji. Odpoledne jsme pak při polojasném počasí naměřili příjemných  

16 – 17 stupňů, následující den dokonce téměř 20 °C. V neděli 3. října foukal velmi silný vítr – 

ten nás koneckonců provázel i v některých dalších dnech. Silně foukalo zejména 5., 6., 13., 19., 

20., 21. (skutečně extrémně silný vítr), 24., 25. 28., 29. a 30. října. Dle názorů některých 

odborníků může výrazně větrné počasí souviset s projevující se klimatickou změnou. Během 

října jsme se každopádně dočkali také velmi pěkných podzimních dní. Podle některých 

pamětníků se jednalo o jeden z nejkrásnějších podzimů posledních let, kdy příroda skutečně 

hrála všemi barvami a lákala k procházkách či práci na zahrádce.  

Říjnové ranní teploty se nejčastěji pohybovaly v rozmezí od 11 do 5 °C. Objevovaly se však  

i mrazivá rána, například 9., 10. a 24. října, kdy teplota spadla na minus 2 stupně. Odpolední 

teploty se zprvu pohybovaly nejčastěji kolem 14 – 15 stupni, postupně padaly i pod 10 °C. 

Našly se však i výjimky, kdy bylo tepleji či naopak chladněji. Například 13. října jsme odpoledne 

naměřili jen mezi 5 a 6 stupni, naopak 20. října to bylo až 20 °C. Na státní svátek vzniku 

samostatné Československé republiky bylo ráno mrazivo a také mlhavo. Postupně se však 

vyjasnilo a odpolední teploty se vyhouply na příjemných 13 – 14 °C. Na podobných hodnotách 

zůstaly až do konce října. 31. října jsme naměřili až 15 °C. 

 

Listopad 

Začátek listopadu byl typicky podzimní. Na Památku zesnulých bylo zataženo s občasnými 

přeháňkami – a také velmi větrno. Teploty však byly ještě relativně vysoké – 12 °C. Také další 

dny přinesly oblačné počasí s teplotami přes deset stupňů, postupně však docházelo 

k ochlazování. V neděli 7. listopadu spadla teplota pod bod mrazu, přes den pak 10 stupňů. 

V polovině měsíce se ranní teploty sice pohybovaly mezi 5 a 4 °C, odpolední však jen mezi  

6 – 7 stupni, jen výjimečně dosáhly na 9, 20. listopadu dokonce na 11 °C. Po 23. listopadu se 

ještě více ochladilo. Teplota se pohybovala nejčastěji kolem 5 °C, v pátek 26. listopadu pak už 

jen kolem 2-3 °C. V tento den také vydatně sněžilo, když napadlo mezi 10 a 15 cm sněhu. 

Sobotní ráno bylo mrazivé, teplota spadla na -7 °C, odpolední se dostala jen na 0 až + 3 stupně. 

Také v neděli 28. listopadu bylo chladno, opět rovněž sněžilo a napadlo do 10 cm čerstvého 
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sněhu. Teploty kolem nuly (ranní pak mírně po nulou) se udržely až do konce měsíce. Stále se 

objevovaly sněhové přeháňky či občasné sněžení. 

 

Prosinec  
Prvního prosince klesla ranní teplota ke 2 °C, přes den pak bylo mezi 5 a 6 stupni. Sníh tál. Už 

v pátek 3. prosince se teplota vrátila pod bod mrazu, přes den bylo při polojasném počasí jen 

lehce nad nulou. Večer teplota rychle klesala, a to až na téměř -7 °C. V noci se oteplilo na 

přibližně -5 stupňů, následující den opět sněžilo. Počasí však bylo nestabilní. V neděli 

5. prosince sice napadlo dalších 5 cm sněhu, teplota však postupně stoupla až na +5 °C a sníh 

postupně odtával. Přesto si i týden od 6. prosince udržel chladnější ráz počasí, ve čtvrtek  

9. prosince vydatně sněžilo a napadlo 15 až 20 cm. V dalších dvou dnech se ale teplota opět 

držela nad bodem mrazu a sníh tál. Až 12. prosince klesla ranní teplota pod -3 °C, přes den pak 

bylo při polojasném počasí kolem nuly. V dalších dnech se oteplovalo na 3 – 4, postupně  

5 – 7 °C. Ve dnech 14. a 15. prosince řidiče potrápily mlhy. V předvánočním týdnu se vrátilo 

zimní počasí. Ve středu 22. prosince se při jasném počasí prudce ochlazovalo, takže večer byl 

mráz mezi -7 až -8 °C. V předvečer Štědrého dne sněžilo, ale v noci se začalo opět oteplovat. 

Na Štědrý den ráno bylo náledí, přes den pak až +9 °C. Na Boží hod se opět ochlazovalo a přišlo 

sněžení. Na Štěpána spadla teplota k minus 14 °C, přes den se pohybovala kolem -5 °C. Mrazivo 

bylo ještě následující den, kdy teplota spadla k -10 °C, mráz vydržel i přes den. Pak ale 

následovalo prudké oteplení. To s sebou nejprve přineslo ledovku, a sice ve středu  

29. prosince. 30. prosince se objevily přeháňky, ale bylo teplo – až 11 °C. Na Silvestra jsme 

ráno naměřili mezi 6 – 7 stupni, přes den pak při polojasném počasí téměř 14 °C.  
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Informace o zápisu do kroniky, schválení Radou obce Čistá 

Zápis do kroniky provedl Stanislav Švejcar v ……………. 

 

Rada obce Čistá zápis schválila dne ………… usnesením č………. 

 

 

 

Podpisy: 

Kronikář:    Stanislav Švejcar  …………………………………………………… 

 

 

 

Za Radu obce Čistá:  Petr Dřínovský, starosta ………………………………………… 
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Fotografická příloha (není-li uvedeno jinak, foto archiv obce Čistá) 

Bydlení pro seniory 
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Budování chodníků 
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Nové parkoviště naproti obchodu COOP 
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Rekonstrukce ordinace praktického lékaře 
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Studie využití lokality bývalého kravína K3 (vizualizace projektu) 
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Výstavba vyhlídky u Fajmonovy lípy 
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Slavnostní otevření vyhlídky u Fajmonovy lípy 17. listopadu 2021 

 

Starosta obce Petr Dřínovský 

 

Architekt Ing. Martin Novák 
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P. Zdeněk Mach, probošt litomyšlský 
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Slavnostní přestřižení pásky 
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Obnova křížku u Fajmonovy lípy 
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Oprava místní infrastruktury 

Nový asfaltový koberec u hřiště 
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Oprava cesty nad kostelem 
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Oprava svodidel – „Benešák“ 
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Rekonstrukce mostku u studánky pod Novou Vsí 
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Stav mostku na začátku května 2022; foto S. Švejcar 
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Budování vodovodu „za Kutovými“ 

 

  



111 
 
 

 

  



112 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  



113 
 
 

 

  



114 
 
 

Nová vrata hasičské zbrojnice 

 

Původní vrata 

 

Nová vrata  
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FIT stezka Čistá 
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Herní a workoutové prvky v obci 

Kopačák u fotbalového hřiště 
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Herní prvek u horního obchodu 
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Herní prvek na zahradě mateřské školy 
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Workoutové hřiště 
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Nová plynová kotelna základní školy 
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Ukliďme Česko 
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Branný den 
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Čistecká hasičská Tatra pro radost dětem litomyšlských mateřských škol 
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Pozvánky na letní kino  
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Završení obnovy zvonů v kostele sv. Mikuláše – instalace zvonu Svatý Petr; 

foto – plakát Facebook, ostatní foto Iveta Nádvorníková, Svitavský deník 
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Pavel Kuře, zvoník z Čisté – a muž, jehož srdce bije pro Čistou 
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P. Karel Dvořák, kterému v Litomyšli a okolí neřeknou jinak než „Kája“ 

 

Čistečtí si obnovy kostela a zvonů velmi váží 
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Ocenění veřejné sbírky na obnovu zvonů 
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Stavění vánočního stromu, začátek adventu 
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Memoriál Vladimíra Horáčka 
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Paralympijský vítěz Petr Svatoš 
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Hasičské výjezdy a další aktivity (zdroj: Facebook JSDH Čistá) 

Technická pomoc v Litomyšli – Nedošíně 13. května 
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Popadané stromy, 29. června 
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Blesková povodeň v Suché 16. července 

 

 


